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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

بن بست واگذاری
دولــت لایحه بودجه ســال آینده کل کشــور را 
تقدیم مجلس شــورای اســامی کرد تا پس از 
گذراندن پروســه بررســی و تصویب، بــه قانون 
بدل شــود. یکی از مهم ترین نکات بودجه ســال 
آینده، تداوم واگذاری سهام باقی مانده دولت در 
شــرکت ها در قالب صندوق های سرمایه گذاری 
قابل معاملــه در بورس یا همان ETFهاســت؛ 
اقدامی که در ســال جــاری نیز تجربه شــد اما 
نتوانست اهداف تعیین شــده را محقق کند. قرار 

است دولت در سال آینده...
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 گزارش

معاملات فیک بیت کوینی
رمزارزهــا در ایــران محلــی بــرای درآمدزایی 
کاهبرداران شده اســت چراکه نظارت، قانون و 
آموزش در این باره وجود ندارد. بعد از مشکاتی 
ماننــد کاهبــرداری بــه روش پانــزی، عــدم 
امنیت ســایبری صرافی های آنایــن و حمات 
ســایبری که همواره مســکوت می مانند، فروش 
بیت کوین های تقلبــی نیز بر مشــکات افزوده 
شــده اســت. در حال حاضر برخــی از مجرمان 
ســایبری با ترفند فروش ارز با قیمــت کمتر در 

بستر فضای مجازی، با شگرد ...
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سهم زاینده رود در فصول بودجه ریزی سال ۱4۰۰ کجاست؟؛

فراموشیزایندهرود
فرونشست زمین در اصفهان با توجه به تنش آبی و جریان نداشتن مستمر زاینده رود به بحرانی کلیدی تبدیل شده 
و خطری جدی بناهای تاریخی و اماکنی مهم چون مترو اصفهان را تهدید می کند. به نظر می رسد اینروزها که بازار 
نقد و بررسی بودجه ریزی سال 1400 کشور داغ است، باید برای احیای زاینده رود تاش بیشتری صورت گیرد؛ چه 
آنکه بدون تردید احیای زاینده رود با اعتبارات شهری و اســتانی اصفهان مقدور نیست و لازم است برای تأمین آب 

مورد نیاز برای احیای این رودخانه، بودجه مشخصی از محل اعتبارات ملی اختصاص یابد.
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معاون ساخت و توسعه آزادراه های شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور گفت: در قرارداد قطعه سوم آزادراه شرق اصفهان در حدود ۶00 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری منظور شده است که با توجه وضعیت قیمت، احتمالا تغییراتی خواهد 
کرد.جال بهرامی، با بیان اینکه کریدور شمال به جنوب کشور قرار است با سال 1404 
تکمیل شود، گفت: تکمیل آزادراه اصفهان-شیراز در حوزه استان اصفهان در حال 
مطالعه است به طور قطع این پروژه یکی از پروژه های مهم در دولت آینده خواهد بود.

عباس رضایی در نشست مشترک کمیته حمل و نقل و قرارگاه عملیات ستاد ملی مبارزه 
با کرونا که از طریق ویدئو کنفرانس با حضور وزیر کشور و راه و شهرسازی برگزار شد بر 
نوسازی و تقویت ناوگان حمل و نقل عمومی استان و اختصاص تسهیات ارزان قیمت 
به این حوزه تاکید کرد. عباس رضایی در این جلسه، بخشودگی مالیات، اختصاص 
تسهیات ارزان قیمت و تست رایگان کووید 1۹ برای متصدیان بخش مسافر را 

خواستار شد.

کمیسیون  سخنگوی  نوسان: 
اینکه  بر  تأکید  با  مجلس  اقتصادی 
در  مقاومت  گفتمان  فضای  جای 
اقتصاد خالی است، گفت: برای بهبود 
شرایط فعلی، دولت آینده باید نسبت 
به اصاح جدی نظام بانکی کشور اقدام 
کند، چراکه نظام بانکی فعلی مناسب 
برای رشد و پیشرفت کشور نیست و 
موجود همچون  تاطمات  رفع  برای 

مقابله با تحریم ها آمادگی ندارد.
مهدی طغیانی، با بیان اینکه متاسفانه 
طی سال های ۹۷ و ۹۸ منابع ارزی 
خرج  تومان  ارز 4۲00  با  اشتباه  به 
افزود:  رفت،  هدر  به  نوعی  به  و  شد 
بعد و  به  نیمه سال ۹۸  از  متاسفانه 
با شیوع ویروس کرونا و بسته شدن 
مرزها و قیمت پایین نفت، نه ذخایر 
قبلی را داشتیم و نه صادرات غیرنفتی 
در  و  کرد  کمک  کشور  اقتصاد  به 
گزارش  طبق  سال ۹۹  اول  ماهه   ۶
نزدیک  مجلس  های  پژوهش  مرکز 
کشور  غیرنفتی  صادرات  درصد   40

کاهش یافت.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی کشور 
با ابراز این عقیده که ورود به گفتمان 
مقاومت دیر اتفاق افتاد و عما فرصت 
هایی از دست رفته بود، توضیح داد: با 
تاش همتی رئیس کل بانک مرکزی 
تاش شد منابع ارزی و مصارف ارزی 
شفاف شود، موضوعی که در دوره قبل 

عما بی معنا بود. 
طغیانی با بیان اینکه بعد از انتخابات 
و  شده  آغاز  جدیدی  فضای  آمریکا 
نغمه هایی در فضای اقتصادی کشور 
می شنویم که دوباره به سراغ مذاکره 
برویم و مشکات اقتصادی خود را از 
کرد:  تصریح  کنیم،  حل  طریق  این 
زمانی به دنبال رفع تحریم ها بودیم 
که به نتیجه نرسید، بنابراین گفتمان 
مقاومت را در دستور کار قرار دهیم، 
اما متاسفانه برخی سوء مدیریت ها کار 
را به جایی رسانده که هر روز درگیر 
مسائل روزمره همچون ارز، مرغ و ... 
می شویم که حل این مسائل عاوه 
بر قانون گذاری، نیازمند نظارت است. 
فضای  جای  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
خالی  اقتصاد  در  مقاومت  گفتمان 
است، تصریح کرد: امروز نبود نظارت 
در اقتصاد کشور دیده می شود و با 
توجه به اینکه سال آخر فعالیت دولت 
استیضاح  امکان  است، دیگر مجلس 
ندارد و تنها به سوال  پرسیدن بسنده 

می کند.
طغیانی در ادامه تاکید کرد: برای بهبود 
شرایط فعلی، دولت آینده باید نسبت 
به اصاح جدی نظام بانکی کشور اقدام 
کند، چراکه نظام بانکی فعلی مناسب 
برای رشد و پیشرفت کشور نیست و 
همچون  موجود  تاطمات  رفع  برای 

مقابله با تحریم ها آمادگی ندارد. 
وی با اشاره به معضل افزایش نقدینگی 
در کشور، گفت: حجم بالای نقدینگی 
کشور مربوط به بانک ها به ویژه بانک 
های خصوصی است که نزدیک ۵0 تا 
۶0 درصد نقدینگی کشور مربوط به 
بخشنامه  تابع  متاسفانه  که  آنهاست 
به گفته  نیستند.  بانک مرکزی  های 
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس، 
البته مجلس بحث تحقیق و تفحص از 
بانک های خصوصی را به جد دنبال 
می کند، اما در مجموع نیازمند اصاح 
مالیاتی  همچنین  و  بانکداری  نظام 

کشور هستیم.

تست رایگان کووید 19 برای متصدیان بخش مسافرآزادراه شرق؛ پروژه های مهم در دولت آینده
گزارش

    گزارش

نبود نظارت 
در اقتصاد کشور

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: کم آبی های چند سال گذشته و قطع جریان زاینده رود از 
سال ۶۶ در پی کمبود آب، بارش و خشکسالی، احداث سد رودخانه 
ایزدخواست در سال ۷۷ و رها نکردن حقابه تالاب از این سد، تخریب 
گیاهی و چرای بی رویه شتر و بز و تردد ماشین آلات و موتور در این 
منطقه مشکلات زیست محیطی بسیاری را برای این تالاب بوجود 
آورده است. برداشت های بی رویه و غیرقانونی در بالادست، کاهش 
آب ورودی، تغییر اقلیم و خشکسالی و تامین نشدن حقابه های 
طبیعی از جمله چالش هایی عنوان می شود که حیات این تالاب را به 
خطر انداخته و به گفته مسئولان و کارشناسان محیط زیست، ادامه 
این روند می تواند تالاب گاوخونی را به کانون تولید گرد و غبار تبدیل 
کند و تا شعاع زیادی را تحت تاثیر قرار دهد بنابراین تامین حقابه 
آن ضروری است. آنچه می خوانید اما، مهمترین رویدادهایی است 

که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛

فروچاله ها نصف جهان را تهدید می کنند
اصفهان شهر موزه ای شناخته شده در تمام دنیاست و اگر دور آن حصار 
کشیده می شد، بیشترین فایده را برای کشور داشت و از تهدید فروچاله ها 
خبری نبود. اسماعیل کهرم، فعال محیط زیست گفت: جریان نداشتن 
مستمر زاینده رود و تخلیه آبخوان ها و منابع آبهای زیرزمینی عاوه بر 
را در اصفهان حاصل کرده است.  تهدید خشکسالی، پدیده فروچاله ها 
فروچاله ها در سطح 10 الی ۲0 متر و به عمق سه تا چهار متر ایجاد می 
شود که با توجه به سیستم قدیمی آب و فاضاب و عدم جریان زاینده رود 

می تواند کانشهر اصفهان را تهدید کند.
وی با اشاره به اینکه پدیده فرونشست از 40 الی ۵0 سانتی متر در سال به 
سه تا چهار متر افزایش می یابد، تصریح کرد: پدیده فروچاله همچون دندانی 
که از دهان خارج شود می تواند به تاسیسات زیربنایی در شهر آسیب جدی 
وارد کند. اصفهان به عنوان شهر-موزه در تمام دنیا شناخته شده است و 
اگر دور اصفهان حصاری کشیده می شد و از قابلیت معماری خیره کننده 
و بناهای باشکوه و جریان زاینده رود و تالاب گاوخونی استفاده می شد 

بیشترین عوایدی را برای ساکنان مرکزی کشور به همراه داشت.

چرخ چاپخانه های نصف جهان نمی چرخد 
رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان اصفهان از رکود ۸0 درصدی فعالیت 

چاپخانه های استان خبر داد. 
محمدعلی انصاری، رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان اصفهان اظهار کرد: 
متاسفانه بحث نبود نظارت ها بر توزیع کاغذ بین واحدهای مربوط و کمبود 
شدید مواد اولیه باعث شده تا شاهد رکود ۸0 درصدی در چاپخانه های 
اصفهان باشیم. بیش از ۹۷ درصد از مواد اولیه صنعت چاپ وابسته به 
بازارهای خارجی و وارداتی است که این امر با توجه به شرایط ناشی از 
کرونا، کمبود منابع مالی برای خرید تجهیزات و کمبود کاغذ مشکل آفرین 
شده است. افزایش شدید قیمت برخی اقام مهم مانند کاغذ سبب شده تا 
بسیاری از چاپخانه داران به ناچار به خرید اقام قاچاق به امید قیمت کمتر 

روی بیاورند.
در همین زمینه رضا کیوانفر، نایب رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان 
اصفهان اظهار کرد: طبق آمارها از آغاز فصل پاییز تاکنون از بین ۵00 واحد 
صنفی صنعت چاپ مستقر در اصفهان بیش از ۲0 درصد از آن ها اعام 
تعطیلی کرده اند. 40 واحد صنفی دیگر هم در آبان در فهرست ابطال پروانه 

کسب و تعطیلی قرار گرفتند. 
نایب رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان اصفهان یادآور شد: کاهش درآمد 
مالی واحدهای صنفی علت اصلی این تعطیلی هاست؛ اگر بخواهیم عمیق تر 
به این موضوع اشاره کنیم یک واحد صنفی که تا دو سال پیش ماهیانه 
۷ میلیون تومان درآمد داشت، درآمد آن امسال به ماهی ۲ میلیون تومان 
کاهش یافته است. این در حالی است که بیش از ۶0 درصد این واحدها 
در مکان های استیجاری مستقر هستند و کاهش شدید درآمدهای مالی 
برای آنان کمرشکن است. قیمت کاغذ در بازار نسبت به سال گذشته ۳0 
درصد بیشتر شده و یک چاپخانه دار باید برای تامین آن نیمی از درآمد 

خود را صرف کند.

توپ جنگی دوران صفوی مهمان چهلستون شد
توپ جنگی که در انبار ضایعات کارخانه ذوب اصفهان کشف شد و احتمال 
می رود مربوط به سده های ۸۸0-1114 خورشیدی و دوران صفوی باشد، 

برای مرمت و جانمایی به باغ چهلستون اصفهان منتقل شد.
به گزارش  همشهری به نقل از جام جم، فریدون الهیاری، مدیر کل میراث 
فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی استان اصفهان گفت: پس از آگاهی 
از کشف این اثر تاریخی، برای نگهداری و مرمت آن را به باغ چهلستون 
اصفهان منتقل کردیم و در حال حاضر مقدمه طراحی برای مرمت و نصب 
ارابه آغاز شده است. گمانه زنی های اولیه حاکی از آن است که به احتمال 
زیاد این توپ جنگی متعلق به دوران صفویه باشد اما اثبات آن نیاز به 
مطالعات و تحقیق دارد که بعد از پاکسازی انجام می شود تا کارشناسان 

راحت تر بدنه آن را بخوانند.
وی افزود: پس  از مرمت و نصب و قرائت در صورت محرز شدن ارزش 
تاریخی و فرهنگی این اثر کارهای ثبت میراث منقول ملی انجام خواهد شد. 
در سفرنامه های گردشگران اروپایی نقل شده است که پادشاهان صفوی به 
ویژه شاه عباس اول پس از پیروزی بر اشغالگران پرتغالی در مرزهای جنوب 
ایران و خلیج فارس تعدادی از توپ های غنیمتی آنان را به میدان نقش 

جهان انتقال و در میدان در معرض دید عموم قرار دادند.

نفس های آخر گاوخونی

رئیس کمیسیون اجتماعی و محیط زیست 
شورای اسامی شهر اصفهان با بیان اینکه 
برش هایی از بودجه 1400 کشور منتشر 
شده است، تصریح کرد: فراموشی زاینده رود 
و حقابه زیست محیطی حوضه آبریز این 
رودخانه در بودجه سال آینده محسوس 
است. محمدی با تاکید بر لزوم تشکیل 
کارگروه ویژه با حضور نمایندگان اداره کل 
میراث فرهنگی و شهرداری اصفهان و با 
هدف صیانت از هویت تاریخی شهر، تاکید 
کرد: از نمایندگان مجلس به ویژه مجمع 
نمایندگان شهرستان و استان درخواست 
می کنیم که در این رابطه و در روزهای باقی 
مانده از جلسات بررسی بودجه، نقش مؤثری 
در احقاق حق مردم اصفهان داشته و حقابه 
زیست محیطی زاینده رود با برنامه های مؤثر 

و کارگشا پیش بینی شود.

افت 4۱ سانتیمتری 
سطح آب های زیرزمینی

کارشناسان معتقدند باز و بسته کردن مداوم 
آسیب های  بر  عاوه  رود،  زاینده  جریان 
همراه  به  که  فراوانی  محیطی  زیست 
داشته است از سویی موجب خالی شدن 
آبخوان های زیرزمینی به عنوان مهم ترین 
عامل فرونشست زمین شده است به نوعی 
که سالانه افت 41 سانتی متری را در سطح 
آب های زیرزمینی در استان اصفهان شاهد 

هستیم.
استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل 
کسری  مجموع  است:  معتقد  اصفهان 
اصفهان  استان  زیرزمینی  آبخوان های 
بیش از 1۲ میلیارد مترمکعب است. منصور 
شیشه فروش اضافه کرد: در حوضه زاینده 
رود میزان سرانه آب تجدید پذیر کمتر از 
۶00 مترمکعب در سال است که بر اساس 
»بررسی  یعنی  مارک«  »فالکن  شاخص 
بحران آبی هر کشو بر اساس مقدار سرانه 
منابع آب تجدید پذیر سالانه« در رده کم 
آب قرار دارد به نوعی که در اکثر موارد بیش 
از 100 درصد آب های تجدید پذیر برداشت 
شده که بیانگر کم آبی شدید در این منطقه 
است. وی پدیده فرونشست زمین را یکی از 

عواقب افت آبخوان ها برشمرد و ادامه داد: 
در استان اصفهان پدیده فرونشست زمین 
و درز و شکاف های منتج از این پدیده در 
مهیار جنوبی،  مهیار شمالی،  دشت های 
کاشان، گلپایگان، برخوار اصفهان، اردستان 
و فاورجان مشاهده و بررسی شده است 
که بدون شک در آینده ای نزدیک به یکی از 

معضات پیش رو تبدیل خواهد شد.
شیشه فروش اضافه کرد: عامل فرونشست 
در دشت های استان اصفهان، برداشت بی 
رویه از منابع آب های زیرزمینی خارج از توان 
آبخوان در سه تا چهار دهه گذشته است و 
عدم تداوم جریان زاینده رود و باز و بسته 
شدن مهمترین رود فات مرکزی نقش 
مهمی در این امر داشته است. وی محدوده 
تحت تأثیر فرونشست در دشت اصفهان 
برخوار را حدود سه هزار و ۷00 کیلومتر 
مقدار  بیشترین  دارای  که  دانست  مربع 
فرونشست سالانه تا 1۸ سانتیمتر در سال 

است.
استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل 
تحت  محدوده  مساحت  افزود:  اصفهان 
تأثیر فرونشست با نرخ سالانه بیش از 10 
سانتیمتر حدود ۲۵ کیلومتر مربع است 
که در این محدوده راه آهن مسیر اصفهان 
یزد به طول ۹۸ کیلومتر قرار دارد و فرودگاه 
محدوده  در  نیز  اصفهان  بهشتی  شهید 
فرونشست 4-۵ سانتی متر در سال قرار 
دارد و جمعی از مکان های اصفهان، متأثر از 
فرونشست با نرخ بیش از 10 سانتی متر بالغ 
بر سه هزار و 1۶0 نفر است. وی افزود: با فعال 
شدن شورای عالی آب در دولت یازدهم، 
وزارت نیرو برنامه های خود را در جلسه 
هشتم شورای عالی آب در سال ۹۲ ارائه و 
ابتدا مصوبه ای تحت عنوان برخورد قانونی با 
برداشت های غیر مجاز ارائه شد و در نهایت 
تبدیل به طرحی تحت عنوان طرح احیا و 
تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی کشور 
شد؛ این طرح مشتمل بر 1۵ پروژه است که 
در جلسه پانزدهم شورای عالی آب کشور در 
تاریخ ۲۵ شهریور ۹۳ تصویب شد و در کنار 
این طرح تکالیفی نیز برای وزارت خانه های 
معدن،  صنعت،  کشاورزی،  جهاد  نیرو، 

تجارت و کشور مشخص شد. وی با تاکید 
بر حمایت مالی وزارت نیرو از پروژه های 
طرح احیا و تعادل بخشی در استان اصفهان 
گفت: با تقویت گروه های گشت و بازرسی، 
تعیین عمق کف شکنی و نصب و عملکرد 
GPS و عزمی راسخ در احیای زاینده رود 
و تالاب گاوخونی می توان در جهت حفاظت 
و بهره برداری از منابع آب های زیرزمینی 

گام برداشت.

مرگ تدریجی آبخوانها
زیرزمینی  های  آب  مطالعات  کارشناس 
دفتر مطالعات پایه منابع آب شرکت آب 
منطقه ای اصفهان با تاکید بر اینکه خشکی 
تغذیه  منبع  یک  عنوان  به  رود،  زاینده 
کننده آبخوان، بر پدیده فرونشست دامن 
می زند، گفت: به طور متوسط نرخ سالانه 
فرونشست در دشت اصفهان-برخوار حدود 
۷ تا 1۵ سانتیمتر در سال برآورد شده است.

استان  در  اینکه  بیان  با  سیاری  محمد 
)دشت(  مطالعاتی  محدوده  اصفهان ۳۵ 
داریم که متولی آنها شرکت آب منطقه 
ای اصفهان است، اظهار کرد: از این تعداد 
به دلیل افت مستمر آب های زیرزمینی 
۲۷ دشت ممنوعه و ۸ دشت منطقه آزاد 
هستند که ۷ محدوده در مناطق کویری 
شرق اصفهان شامل انارک، نایین، خور-

فرخی، بیاضه، چوپانان، جندق، گاوخونی 
در  نیز  بختیاری  محدوده  و  دارند  قرار 
واقع  اصفهان  غرب  کوهستانی  مناطق 
است. وی افزود: از ۲۷ دشت ممنوعه، 10 
محدوده شامل اصفهان- برخوار، مورچه 
مهیار  دامنه-داران،  آباد،  نجف  خورت، 
آسمان،  جنوبی-دشت  مهیار  و  شمالی 
اردستان، گلپایگان، کاشان، باد-خالدآباد 
در شرایط بحرانی قرار داشته و دشت های 
ممنوعه بحرانی بوده و اکنون درگیر پدیده 

فرونشست هستند.
پایان  تا  آمار  آخرین  به  اشاره  با  سیاری 
بیشترین  اظهار کرد:  آبی ۹۸-۹۹،  سال 
افت دشت ها مربوط به مهیار شمالی بوده 
که در یک بازه ۳۹ ساله، 4۷.4۳ متر افت 
سطح آب داشته است، همچنین دشت 

دامنه-داران نیز در بازه زمانی ۳۷ ساله، 
داشته  را  آب  متر   ۳۵.0۳ تجمعی  افت 
و دشت اصفهان - برخوار نیز در بازه ۳۸ 
ساله، ۳۵.۵۳ متر افت تجمعی آب داشته 
است. وی با بیان اینکه متوسط افت سالانه 
آب های زیرزمینی استان اصفهان حدود 
۳۷ سانتی متر است، افزود: متوسط سالانه 
کسر مخزن آب های زیرزمینی استان ۳۵۹ 
میلیون مترمکعب بوده که منجر به کسر 
مخزن معادل حدود 1۲ میلیارد مترمکعب 
آب زیرزمینی در استان شده است. سیاری 
افت  فرونشست،  اصلی  تاکید کرد: علت 
همچنین  است،  زیرزمینی  آب  سطح 
دانه  آبرفت،  زیاد  عواملی چون ضخامت 
بندی ریز و عمدتا رسی تا سیلتی رسوبات 
زیرسطحی و گاها وجود سنگ های انحال 
پذیر )با قابلیت کارستی شدن( در بستر 
رسوبات، بر پتانسیل و شدت فرونشست 
تاثیرگذار هستند. وی توضیح داد: زمانی که 
فرونشست شروع می شود، فضاهای خالی 
که قبا توسط آب پر بوده و اکنون در اثر 
افت سطح آب زیرزمینی خالی شده است، 
بر اثر فشار وزن لایه های بالایی کوچک و 
کوچکتر می شوند. به عبارتی با فشرده شدن 
لایه های زیرین پدیده فرونشست اتفاق می 
افتد. در این شرایط در اصل مخزن ذخیره 
آب را از دست می دهیم و شروع فرونشست 
به معنای شروع مرگ آبخوان است. این 
مرگ تدریجی با تداوم تدریجی فرونشست 
ادامه می یابد. آثار فرونشست به صورت درز، 
ترک و شکاف بر روی زمین نمایان می شود.

سیاری با بیان اینکه متاسفانه به دلایلی 
امروز اولویت ما به سمت مسائل اجتماعی 
رفته است، اظهار کرد: از یک سو با خشکی 
زاینده رود، آبخوانی که از رودخانه تغذیه می 
شود را تحت فشار قرار می دهیم، از سوی 
دیگر با توجه به اینکه تامین آب شرب مردم 
در اولویت قرار دارد، با حفر چاه و برداشت 
از آن فشار مضاعف بر آبخوان ها وارد می 
کنیم که این موجب شروع فرونشست و 
ادامه روند این پدیده می شود. عضو بنیاد 
زاینده رود،  ملی نخبگان گفت: خشکی 
به عنوان یک منبع تغذیه کننده آبخوان، 
بر پدیده فرونشست دامن می زند. وی با 
تاکید بر اینکه در حال حاضر بیشترین فشار 
از ناحیه کشاورزی بر آبخوان وارد است، 
چراکه بیش از ۹0 درصد برداشت ها صرف 
کشاورزی می شود، گفت: در این شرایط 
باید با کنترل کشاورزی و کاهش مصرف آب 
در این حوزه، از وخامت اوضاع کم کنیم، در 
غیر این صورت به راحتی نمی توان جلو آثار 

فرونشست را گرفت.

سهم زاینده رود در فصول بودجه ریزی سال 1400 کجاست؟؛

فراموشیزایندهرود
بدون ترید احیای زاینده رود با اعتبارات شهری و استانی اصفهان مقدور نیست

فرونشست زمین در اصفهان با توجه به تنش آبی و جریان نداشتن مستمر زاینده رود به بحرانی 
کلیدی تبدیل شده و خطری جدی بناهای تاریخی و اماکنی مهم چون مترو اصفهان را تهدید 
می کند. گفته می شود، قطع و وصل کردن مستمر جریان زاینده رود علاوه بر فرونشست در دشت های اصفهان، 
شهر اصفهان را نیز تهدید می کند؛ پدیده ای که گاه سیستم فرسوده فاضلاب اصفهان را در برگرفته و در برخی از 
مناطق شهری علاوه بر ایجاد درز و شکاف در ساختمان ها، آسفالت خیابان ها را نیز خالی می کند. به نظر می رسد 
اینروزها که بازار نقد و بررسی بودجه ریزی سال ۱4۰۰ کشور داغ است، باید برای احیای زاینده رود تلاش بیشتری 
صورت گیرد؛ چه آنکه بدون تردید احیای زاینده رود با اعتبارات شهری و استانی اصفهان مقدور نیست و لازم است 

برای تأمین آب مورد نیاز برای احیای این رودخانه، بودجه مشخصی از محل اعتبارات ملی اختصاص یابد.

گزارش
گروه شهری
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نوسان: رئیس شورای شهر اصفهان 
گفت: باید در فصل بودجه ریزی در 
تلاش  زاینده رود  احیای  خصوص 
بیشتری شده و احیای این رودخانه 

دچار غفلت نشود.
تقدیم  به  اشاره  با  نصراصفهانی  علیرضا 
مجلس  به   1400 سال  بودجه  لایحه 
احیای  کرد:  اظهار  اسامی،  شورای 
استانی  و  شهری  اعتبارات  با  زاینده رود 
است  لازم  بنابراین  بود  نخواهد  ممکن 
جهت تأمین آب مورد نیاز برای احیای 
از محل  بودجه مشخصی  رودخانه،  این 
اعتبارات ملی اختصاص یابد. وی با تاکید بر 
لزوم توجه ویژه مجلس به سهم زاینده رود 
در بودجه 1400 کشور، افزود: با توجه به 
رئیس  زاینده رود قول چند  احیای  آنکه 
جمهور به مردم اصفهان بوده و نمایندگان 
مجلس نیز همواره یکی از وظایف مشخص 
خود را بازگردادن آب به بستر این رودخانه 
دانسته اند، باید در فصل بودجه ریزی در 
این خصوص تاش بیشتری شده و احیای 

زاینده رود دچار غفلت نشود.
با  اصفهان  شهر  اسامی  شورای  رئیس 
اشاره به اقدام مجلس در تصویب لایحه 
مالیات بر ارزش افزوده که پیشنهادی از 
سوی دولت بوده، تصریح کرد: این لایحه 
هفته گذشته در مجلس به تصویب رسید 
اختیارات  کردن  محدود  به  منجر  که 
شوراهای اسامی خواهد شد. وی ادامه 
داد: شوراها در کشور با گذشت ۲۲ سال 
از عمر خود، اکنون به بالندگی و تجارب 
خوبی رسیده اند و در راستای رسیدن به 
مجلس محلی گام های بزرگی برداشته اند؛ 
روز به روز از اشتباهات آن ها کاسته شده 
و راه های مواجهه اعضای شوراها با مردم 

تسریع شده است.
نصراصفهانی خاطرنشان کرد: شوراها در 
خدمت رسانی  بیشترین  زمان،  کمترین 
انتظار می رود روزبه روز به  را داشته اند و 
اختیارات آن ها افزوده شود و کشور بدین 
وسیله از نگاه متمرکز به تمرکززدایی دست 
یابد. وی تاکید کرد: غالب نمایندگان در 
دوره های مختلف نه تنها به دنبال تقویت 
بلکه همواره در  نبوده اند  جایگاه شوراها 
تضعیف این نهاد گام برداشته اند که این امر 
مصداق این مطلب است که "یکی بر سر 
شاخ، بن می برید" زیرا اگر این مصوبات به 
ضعف شوراها منجر شود، کسانی که بعد از 
مردم متضرر خواهند شد، خود مجلسیان 

به عنوان نهادی مردمی هستند.
رئیس شورای اسامی شهر اصفهان گفت: 
اصاح  جریان  در  مجلس  نمایندگان 
اختیار  افزوده«  ارزش  بر  »مالیات  قانون 
تعیین عوارض شهری را به وزارت کشور 
از  همواره  که  موضوعی  کرده اند؛  محول 
اختیارات شوراها بوده و هرساله این نهاد 
برای تصویب عوارض شهری زمان صرف 

می کرده است. 
اقدام نتیجه ای جز  این  افزود: یقیناً  وی 
داشت  نخواهد  مجلس  برای  پشیمانی 
نگهبان  شورای  اعضای  از  بنابراین 
می خواهم که نسبت به بازگرداندن نقش 
حذف  اقدامات  قبیل  این  با  که  شورا 
می شود اهتمام کرده و اختیارات قبلی این 
نهاد که در ۲۲ سال گذشته بر آن تصریح 
شده و تصویب و اخذ عوارض به طور محلی 
بوده را اصاح کند. وی با اشاره به افتتاح 
پروژه های منطقه 10 شهرداری در قالب 
با  داد:  ادامه  افتتاح«  »هر یکشنبه، یک 
توجه به شرایط موجود، امروز پروژه های 
این منطقه افتتاح و کلنگ زنی می شود که 
برای سرانجام رسیدن آن ماه ها و سال ها 

زحمت کشیده شده است. 

پروژه های عمرانی خدماتــی مختلف منطقه 10  با هزینــه ای بالغ بر ۵00 میلیارد 
ریال، بدون حضور شــهروندان و به صورت غیرحضوری به بهره برداری می رســد. 
حمید شهبازی با اشــاره به این برنامه ها، اظهار کرد:  یکی از پروژه های آماده افتتاح 
منطقه 10 پارکینگ طبقاتی بیمارستان عسکریه اســت که به صورت مشارکتی با 
بیمارستان عسکریه احداث شده است. حمید شهبازی ظرفیت این پارکینگ را ۲۳0 
خودرو ذکر کرد و افزود: هزینه احداث و آزادسازی این پروژه ۲0 میلیارد تومان است.

نائب رئیس شورای اســامی شــهر اصفهان گفت: بهره برداری از آزادراه شرق اصفهان 
اثرگذاری مثبتی هم در بهبود وضع محیط زیست و ترافیک و هم کاهش تلفات جاده ای 
خواهد داشت. نصیر ملت، اظهار کرد: این مسیر یکی از نیازهای ضروری شهر اصفهان و 
کشور و حلقه اتصال و ارتباط شمال به جنوب اســت. وی ابراز امیدواری کرد: با تکمیل و 
اتمام پروژه آزاد راه شرق که تا جاده شیراز - یزد و پلیس راه مبارکه ادامه دارد، این مسیر به 

صورت کامل بهره برداری شود.

آزادراه شرق؛ عامل بهبود وضعیت زیست محیطی 50 میلیارد تومان پروژه آماده افتتاح در منطقه 10

گزارش

گزارش

سهم زاینده رود 
در فصل بودجه ریزی

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر خبر داد:

شهردار اصفهان در حاشیه این برنامه اظهار 
کرد: در تداوم برنامه "هر یکشنبه یک افتتاح" 
چندین پروژه در منطقه 10 افتتاح شد که 
بزرگترین آن پارکینگ مشارکتی شهرداری و 
بیمارستان عسکریه است.  قدرت اله نوروزی 
افزود: سبک ساخت، تجهیزات و طراحی این 
پارکینگ با استانداردهای بسیار مناسبی است.

وی با بیان اینکه امروز بالغ بر ۵0 میلیارد تومان 
پروژه در منطقه ده مورد بهره برداری قرار می 
گیرد، ادامه داد: کلکتور شرقی غربی، مخزن آب 
هزار مترمکعبی، پیاده راه سازی خیابان پروین 
و فرسان، آزادسازی ها و تعریض خیابان ها از 
جمله دیگر پروژه هایی است که در منطقه 10 
با تاش زیاد مدیریت منطقه و هماهنگی های 
صورت گرفته مورد بهره برداری قرار گرفته 
است. وی اضافه کرد: روندی که در حوزه جذب 
سرمایه گذاری ها و مشارکت ها صورت گرفته 
باعث می شود در آینده نیز شاهد افتتاح پروژه 

های متعدد دیگری باشیم.
نوروزی با بیان اینکه عدالت فضایی در شهر به 
خوبی مورد توجه قرار گرفته و مسیر خوبی را 
طی می کند، تاکید کرد: این سیاست باعث رقم 
خوردن اتفاقات و تحولات خوبی در مناطق 
کمتر برخوردار از جمله منطقه 10 شد.  وی 
اضافه کرد: امروز با شعار عدالت فضایی شاهد 
رقم خوردن تحولات اساسی در منطقه حصه 
هستیم؛ عبور بخشی از رینگ چهارم از منطقه 
موجب تحرک، توسعه و بازشدن گره های کور 

این منطقه و رفاه بیشتر مردم می شود.

منطقه ۱۰ 
درمسیر رشد و ترقی

رییس شورای اسامی شهر اصفهان نیز با 
اشاره به افتتاح پروژه های منطقه 10 شهرداری 
در قالب »هر یکشنبه، یک افتتاح« ادامه داد: با 
توجه به شرایط موجود، امروز پروژه های این 
منطقه افتتاح و کلنگ زنی می شود که برای 
سرانجام رسیدن آن ماه  ها و سال ها زحمت 

کشیده شده است. 
رئیس شورای اسامی شهر اصفهان بر لزوم 
رعایت پروتکل های بهداشتی در برنامه های 
مختلف تاکید کرد و افزود: محدودیت هایی که 
باید برای رعایت موازین بهداشتی رعایت می 
 شد، مانع از حضور مردم و مدیران در مراسم 
افتتاحیه هفتگی پروژه های شهری شده است. 
وی با بیان اینکه منطقه 10 در حال طی کردن 
مسیر رشد و ارتقای خود است، تاکید کرد: تالار 
هنر و فرهنگسرای دکتر شریعت در شهرداری 
منطقه 10 آماده بهره  برداری است اما تجهیز 
این دو پروژه باقی مانده که به  زودی این امر نیز 

محقق می  شود. 

مهمترین پروژه 
منطقه ۱۰

پروژه های متعدد دیگری تا پایان سال در 
منطقه 10 به بهره برداری می رسد. مدیر 
منطقه 10 شهرداری اصفهان با بیان این خبر 
نیز در خصوص بهره برداری از این پروژه ها 
اظهار کرد: در راستای برنامه "هر یکشنبه یک 

افتتاح" شهرداری اصفهان در این یکشنبه 
شاهد افتتاح چندین پروژه عمرانی، خدماتی، 
فرهنگی و حوزه حمل و نقل در منطقه 10 

هستیم.  
حمید شهبازی تصیح کرد: از مهمترین پروژه 
هایی که توسط شهردار و شورا مورد بهره 
برداری قرار گرفت احداث پارکینگ طبقاتی 
مشارکت  با  که  بود  عسکریه  بیمارستان 
شهرداری منطقه و هیات امنای بیمارستان 
احداث شد و در اختیار شهروندان قرار گرفت. 
وی با اشاره به احداث خیابان مصلی، افزود: 
احداث این خیابان از درخواست ها و مطالبات 
چندین ساله مردم منطقه بود، این خیابان با 
اعتباری بالغ بر ۲0 میلیارد تومان آزادسازی و 
تعریض شد که در اختیار شهروندان عزیز قرار 

گرفت.  
مدیر منطقه 10 شهرداری اصفهان اضافه 
کرد: پروژه هایی که امروز مورد بهره برداری 
مناطق  به  توجه  راستای  در  گرفت  قرار 
کمتربرخوردار بوده و خداراشاکریم که در سال 
جاری موفق شدیم پروژه های بسیار خوبی را 
رقم بزنیم. وی گفت: امروز شاهد این هستیم 
که بیش از ۵0 میلیاردتومان پروژه خدماتی، 
عمرانی، فرهنگی و ترافیکی مورد بهره برداری 
قرار گرفته و این نوید را به شهروندان عزیز 
می دهیم که تا پایان سال پروژه های متعدد 
دیگری نیز وجود دارد که در برنامه های "هر 
یکشنبه یک افتتاح" در زمان مقتضی به بهره 

برداری می رسد.

شهبازی تاکید کرد: یکی دیگر از پروژه هایی 
که امروز عملیات اجرایی شد توسعه باغ بانوان 
طلوع است که در این اقدام ۸ هزار متر مربع به 
مساحت این باغ اضافه می شود و در سال آتی 
تجهیزات و امکانات مورد نیاز استقرار می یابد تا 
بانوان محترم منطقه و سطح شهر بتوانند از این 

باغ استفاده بهینه کنند.

بیش از 5۰۰ میلیارد تومان 
پروژه مشارکتی در منطقه ۱۰ 

وی با بیان اینکه سال گذشته و امسال بیش از 
۵00 میلیارد تومان پروژه مشارکتی در منطقه 
10 شهرداری اصفهان رقم خورده است، افزود: 
عاوه بر این موارد پروژه های شاخص شهری 
مانند بخشی از حلقه چهارم حفاظتی شهر 

اصفهان نیز در منطقه در حال اجراست.  
مدیر منطقه 10 شهرداری اصفهان گفت: 
سه ایستگاه خط دو مترو شامل ایستگاه لاله، 
شاهد و قدس در منطقه 10 در حال اجراست 
و برای امسال بیش از ۶0 پروژه در منطقه 10 با 
رویکرد توجه به مناطق محروم پیش بینی شد 
تا این مناطق نیز دارای شرایط آرامتر و ایمن 
تری باشند. وی اضافه کرد: با توجه به بودجه 
۳00 میلیارد تومانی در نظر گرفته شده برای 
سال 1400 منطقه، 1۲0 پروژه پیش بینی 
شده که در زمان مقرر عملیات اجرایی این 

پروژه ها آغاز می شود. 
 

پروژه های بهره برداری شده
دارای  عسکریه  خیابان  طبقاتی  پارکینگ 
کفپوش کامل اپوکسی، دارای اسکلت فلزی 
ضد زلزله، دارای عایق ضدحریق و مجهز به 

سیستم هوشمند جای پارک است.    
احداث خیابان مصلی )حدفاصل  و  تملک 
فرسان(  چهارراه  تا  فهمیده  شهید  میدان 
به طول ۲۷0 متر و عرض ۲4 متر از دیگر 
پروژه های بهره برداری شده در منطقه 10 به 
شمار می رود که برای احداث و آزادسازی آن 

۲00 میلیارد ریال اعتبار صرف شده است. 
همچنین پروژه کلکتور شرقی- غربی و مخزن 
آب یک هزار متر مکعبی گل نرگس با مساحت 
شش هزار و ۵00 متر نیز با ۷0 میلیارد ریال 
اعتبار برای احداث و آزادسازی، در این منطقه 
اتمام رسیده است که نقش مهمی در  به 

استفاده از آب های خاکستری دارد. 
پیاده روسازی خیابان صباحی با مبلغ 1۵ 
میلیارد ریال و پیاده روسازی خیابان پروین با 
مبلغ 10 میلیارد ریال از دیگر پروژه هایی است 
که امروز در منطقه 10 مورد بهره برداری قرار 

گرفت.  
پارک پروین واقع در خیابان پروین، نبش 
خیابان شیخ طوسی شرقی با مبلغ پنج میلیارد 
ریال اعتبار نیز ساماندهی شد و در اختیار 

شهروندان قرار گرفت.
به دلیل شرایط کرونا افتتاحیه این پروژه ها در 
صحن شورای اسامی شهر و با حضور رییس و 

اعضای شورا و مدیران شهری انجام شد.

6  طرح عمرانی، خدماتی، فرهنگی و ترافیکی در منطقه 10 رونمایی شد؛

گرههایکورشهربازمیشوند
نوروزی: سیاست عدالت فضایی شهرداری اتفاقات خوبی را در شهر رقم زده است

citizen

 نوسان:رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان 
گفت: با توجه به اینکه دو سرمایه گذار برای اصفهان تعداد مناسبی 
نیست، سعی می کنیم در خلال رویداد سکوی پرتاب زاینده رود، 
باشگاه سرمایه گذاران اصفهان را تشکیل دهیم. کوروش خسروی 
در یکصد و پنجاهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان، 
تشکیل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر را یکی از مترقی ترین 
مصوبات شوراهای شهر دانست و اظهار کرد: پس از آنکه شهرداری 
ملزم به اجرای این مصوبه شد، ابتدای مهرماه سال جاری این 
شرکت ثبت شد و هفت میلیارد تومان نیز در آن سرمایه وجود 

دارد که دو میلیارد تومان آن را شهرداری تخصیص داده است.
موی با بیان اینکه صندوق پژوهش و فناوری اصفهان و خانه نوآوری تهران با این 
صندوق همراهی کردند، افزود: میوه این مصوبه سال ۹۷، اکنون در قالب صندوق 
هدهد به نتیجه رسیده و سهم شهرداری اهرمی برای فعال کردن بخش خصوصی 

در زمینه سرمایه گذاری شده است.
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسامی شهر اصفهان تصریح کرد: از آبان ماه 
فراخوان برای رویدادی با عنوان سکوی پرتاب زاینده رود منتشر شده و این رویداد 
از ۲0 آذرماه با حضور صندوق پژوهش و فناوری اصفهان و صندوق هدهد و دو 
سرمایه گذار دیگر از تهران برگزار می شود که در مجموع ۶.۵ میلیارد تومان برای 
این رویداد سرمایه تخصیص می دهند. وی با بیان اینکه صندوق هدهد سه میلیارد 
تومان از هفت میلیارد تومان سرمایه خود را به این رویداد خواهد آورد، خاطرنشان 
کرد: ۲۲0 تیم اصفهانی در این رویداد شرکت می کنند که تاکنون ۵0 تیم مدارک 
خود را کامل کرده اند و امیدواریم تمام ۶.۵ میلیارد تومانی که وارد رویداد می شود 

توسط آن ها جذب شود.
خسروی ادامه داد: قدم دوم تشکیل باشگاه سرمایه گذاران اصفهان است که با 
توجه به اینکه دو سرمایه گذار برای اصفهان تعداد مناسبی نیست، سعی می کنیم 
در خال این رویداد، این باشگاه را نیز تشکیل دهیم. وی تصریح کرد: افراد و 
شرکت هایی که عاقه مند هستند به عنوان همکار سرمایه گذار رسمی در اصفهان 
سهیم شوند می توانند در حاشیه این رویداد ثبت نام کنند؛ امید است در نتیجه آن 

بتوان چشم انداز باشگاه سرمایه گذاری با 100 عضو را در اصفهان محقق کنیم.

تشکیل باشگاه سرمایه گذاران اصفهان 

۶ طـرح عمرانـی خدماتـی در منطقـه ۱۰ شـهرداری اصفهـان در قالـب نوزدهمیـن برنامـه "هر 
یکشـنبه یـک افتتـاح" با هزینـه ای بالغ بـر 5۰۰ میلیـارد ریال آغاز شـد و مـورد بهـره برداری 
قـرار گرفـت. در ادامـه برنامه های »هر یکشـنبه، یـک افتتاح« پارکینگ طبقاتی خیابان عسـکریه با مشـارکت 
بیمارسـتان عسـکریه، جنـب ایـن مرکـز درمانـی با ظرفیـت ۲۳۰ خـودرو یکـی از پروژه هایی اسـت کـه برای 
احـداث و آزادسـازی آن ۲۰۰ میلیـارد ریال صرف شـد و در اختیار شـهروندان قـرار گرفت. شـهردار اصفهان در 
ایـن برنامـه بـا بیان اینکـه عدالت فضایی در شـهر بـه خوبی مورد توجـه قرار گرفته و مسـیر خوبـی را طی می 
کنـد، تاکیـد کرد: این سیاسـت باعث رقم خـوردن اتفاقات و تحولات خوبـی در مناطق کمتر برخـوردار از جمله 

منطقه ۱۰ شـد.  

گزارش
گروه شهری

 نوسان: معاون عمران شهری شهرداری 
اصفهان گفت: در آذرماه ســال جاری بیش 
از 11۸ میلیارد تومان پروژه خیابان سازي 
و ۳۲ میلیارد تومان پروژه پیاده روسازي در 

مناطق شهري اصفهان فعال است.
ایرج مظفر اظهار کرد: پــروژه هاي خیابان 
سازي و پیاده روســازي در مناطق مختلف 
در حال فعالیت مستمر است که از آن جمله 
مي توان به ساماندهی گذر میرعماد، پیاده 
روسازی ضلع غربی خیابان چهارباغ خواجو 
و پیاده روسازی محور میانی خیابان چهارباغ 
عباسی در منطقه ۳ اشاره کرد. وی با اشاره به 

طرح های عمرانی فعال در شهر اصفهان ادامه 
داد: ساماندهی پیاده روهای مجاور رودخانه 
پارک های ملت و سعدی، احداث باند دوم 
بلوار نظام ســپاهان شــهر، احداث خیابان 
کمکی ارتش در منطقه ۵، پیاده روســازی 
خیابان ماصدرا در منطقه ۶، احداث خیابان 
شهید ترک لادانی حدفاصل بزرگراه شهید 
خرازی تا خیابان شــهید حجازی و احداث 
ورودی خیابــان کوهانســتان در منطقه 
۹، ادامه احداث خیابان مفتــح تا آزادگان و 
احداث خیابان فیــروزه )موازی حکمت( و 
ساماندهی خیابان معرفت در منطقه 1۲ از 

جمله پروژه های فعال شهری است.
معاون عمران شهری شــهرداری اصفهان 
تصریح کرد: پیاده رو سازی خیابان قائمیه و 
پیاده روسازی ضلع غربی خیابان جانبازان و 
اتصال کندرو شهید حبیب الهی در منطقه 
1۳، ساماندهی خیابان مقداد حدفاصل سه 
راهی اندوان تا محله قصــر در منطقه 1۵ از 
دیگر پروژه هاي فعال است. وی اظهار کرد: 
گسترش و اصاح زیرساخت هاي مواصاتي 
درون شهري از مهمترین وظایف شهرداري 
است که در رفاه و زندگي روزمره شهروندان 

تاثیر قابل توجهی دارد.

معاون عمران شهري شهرداري اصفهان:

بیش از 150 میلیارد تومان پروژه خیابان سازی و پیاده روسازي در اصفهان فعال است

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر مطرح کرد:

 نوسان:رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسلامی 
افتتاح محل دائمی نمایشگاه بین المللی  شهر اصفهان گفت: 
اصفهان، یک فرصت بی نظیر برای مدیریت شهری اصفهان است 
هویت تاریخی و فرهنگی پل را با طرح های گردشگری به آن 

بازگرداند.
شیرین طغیانی در یکصد و پنجاهمین جلسه علنی شورای اسامی شهر اصفهان 
با اشاره به شانزدهم آذرماه و تبریک روز دانشجو اظهار کرد: دانشجویان همواره در 
تاریخ معاصر این مرز و بوم نقش بی بدیلی را ایفا کرده اند و امیدواریم که همیشه 
فضا برای فعالیت آن ها فراهم شود. وی افزود: مطمئن باشیم که اگر به نسل جوان 
و دانشجویان اعتماد داشته باشیم، قطعاً این قشر می توانند بسیاری از چالش های 

کشور را با دستان خود حل کنند.
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسامی شهر با اشاره به اقدامات 
خوبی نظیر تدوین سند جامع و سایر اقدامات اجرایی دیگر مدیریت شهری افزود: 
به هر حال تا رسیدن به شرایط مطلوب اصفهان فاصله داریم و امیدوارم در کنار 
مسائلی مثل شهر دوستدار کودک و دوستدار سالمند، شهر دوستدار معلول نیز در 
اصفهان داشته باشیم و این شهر، شهری همه شمول برای همه اقشار شود. وی 
افزود: اصفهان به شبکه شهرهای خاق پیوسته و قاعدتاً شهری که ادعای خاقیت 
دارد باید در تمام عرصه ها خاق باشد و مسلماً برنامه ریزی و طراحی شهری نیز از 
این امر مستثنا نیست. طغیانی با اشاره به بازدید خود از شهرک نیروی هوایی گفت: 
این مجموعه قبل از انقاب و با معماری خاصی ساخته شده است، طبق گزارشی 
که از این محل گرفته شده حدود 4۲0 پاک تفکیک شده بین ۵00 تا یک هزار 
متر مربع در این منطقه وجود دارد که فقط در این منازل مسکونی بیش از چهار 
هزار درخت موجود است و با مجموع درخت هایی که در کل مجموعه وجود دارد 

شاید حدود هشت هزار درخت در این شهرک وجود داشته باشد.
وی افزود: این مجموعه توسط نیروی هوایی بر اساس پاک بندی های موجود 
فروخته شده است و اگر شهرداری با همان رویکردی که در بقیه مناطق شهری 
پروانه صادر می کند، در این شهرک نیز اتخاذ کرده و بخواهد این قطعات تفکیکی 
را براساس قاعده ۶0-40 و براساس همان دستورکاری که در مناطق دیگر انجام 
می شود عمل کند، بخشی از درختان این مجموعه در قسمت ساخت ازبین می رود 
و قسمت دیگر نیز براساس عملیات ساختمانی از بین خواهد رفت. طغیانی با بیان 
اینکه شایسته است مدیرت شهری با خاقیت به این موضوع ورود کرده و این 
شهرک را تبدیل به یک فضای مناسب برای گردشگری کند، از شهردار اصفهان 
درخواست کرد تا به این موضوع ورود کرده و کارگروه مناسبی را برای ساماندهی 
آن تشکیل دهد. وی تصریح کرد: پیکره پل شهرستان، یک سازه بسیار با ارزش 
است که در سال 1۳۶۷ و به ناچار مجموعه نمایشگاه های اصفهان در محوطه پشت 
این پل شکل می گیرد؛ دقیقاً جای قرارگیری سالن های نمایشگاه هم در حریم 
رودخانه است و هم در حریم پل شهرستان و به نظر می رسد که افتتاح محل دائمی 
نمایشگاه بین المللی اصفهان، یک فرصت بی نظیر برای مدیریت شهری اصفهان 

است هویت تاریخی و فرهنگی پل را با طرح های گردشگری به آن بازگرداند.
طغیانی گفت: پس از آن هویت طبیعی زاینده رود در آن محوطه نیز باید مورد توجه 
بوده و با احیای آن اجازه تعرض به حریم رودخانه داده نشود. رئیس کمیسیون 
معماری و شهرسازی شورای شهر اصفهان خاطر نشان کرد: این بار فرصتی فراهم 
شده تا به انتقاد بعضی ها که معتقدند مدیریت شهری به مباحث تاریخی توجه 

نمی کند، پاسخ داده شود.

فرصت بی نظیر
برای مدیریت شهری اصفهان
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اقتصادنامه

 نوسان:داده های منتشر شده حاکــی 
اســت ســرمایه گذاری واقعی طی سال 
1۳۸۳ تا 1۳۹۸ روند نزولــی را به ثبت 
رسانده است. روند تشکیل سرمایه ثابت 
ناخالص به قیمت های ثابت 1۳۹0 نشان 
می دهد ســرمایه گذاری در سال 1۳۸۳ 
برابر بــا 11۹ هزار میلیــارد تومان بوده 
است که این رقم در ســال 1۳۹۸ به ۹۸ 
هزار میلیارد تومان رسیده است. ۹۸هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری سال 1۳۹۸ 
به عنوان کمترین رقم سرمایه گذاری طی 
1۵ سال گذشته ثبت شده است و سال 
1۳۹0 با سرمایه گذاری برابر با 1۷1 هزار 
میلیارد تومان طایی ترین ســال در 1۵ 
سال گذشته در بخش ســرمایه گذاری 

شناخته شده است.
آمارها در حالی از سقوط سرمایه گذاری 
واقعی در اقتصاد ایران حکایت می کنند 
که طبــق ارزیابی هــا روند کاهشــی 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی نیز از 
سال 1۳۹1 آغاز شده است. بالاترین رقم 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در سال 
1۳۹0 و برابر با 1۲۶ هزار میلیارد تومان 
بوده است. در این میان رقم سرمایه گذاری 
بخش خصوصی نیز در سال 1۳۹۸ کمتر 
از رقم مشــابه در ســال 1۳۸۳ ارزیابی 
شده است. رقم ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی در سال 1۳۸۳ برابر با ۸۶ هزار 
میلیارد تومان بوده که در سال 1۳۹۸ به 

۷۶ هزار میلیارد تومان رسیده است.
اما طبق آمارها رشد واقعی سرمایه گذاری 
نیز در بازه مورد بررسی شرایط مطلوبی 
را به ثبت نرسانده است. طبق بررسی ها 
رشد عمومی منفی سرمایه گذاری طی 
دهه ۹0 همزمان با تحریم )4سال( و بعد 
از آن )۲ سال( رخ داده است. رشد منفی 
سرمایه گذاری طی سال های دهه ۹0 به 
استثنای دو سال 1۳۹۳ و 1۳۹۶ به ثبت 
رسیده است. در دو ســال متوالی یعنی 
ســال های 1۳۹۷ و 1۳۹۸ نیــز به دلیل 
تشدید تحریم ها رکود سرمایه گذاری با 
ارقام منفی ۳/ 1۲ و ۹/ ۵ درصدی همراه 
بوده است. طی بازه 1۵ساله مورد بررسی 
در این گزارش، بالاترین رشــد ســالانه 
سرمایه گذاری با رقم حدود 1۵ درصد در 

سال 1۳۸۶ به ثبت رسیده است.
به طور کلی میانگین رشد سالانه واقعی 
ســرمایه گذاری طی بازه هــای زمانی 
مورد بررســی حکایت از رشــد مثبت 
ســرمایه گذاری در دهــه 1۳۸0 دارد. 
رشد سالانه 10 درصدی سرمایه گذاری 
در دوران برنامه ســوم توسعه )1۳۸0 تا 
1۳۸4( به وقوع پیوسته است. میانگین 
رشد سالانه سرمایه گذاری در سال های 
1۳۸۳ تا 1۳۹0 به ۳/ ۵ درصد و میانگین 
رشد سالانه سرمایه گذاری در بازه زمانی 
1۳۸۵ تا 1۳۹0 به 0۳/ ۷ رســیده است. 
این در حالی اســت که منفی شدن رشد 
ســرمایه گذاری از دهــه ۹0 آغــاز و در 
تحریم ها تشــدید شــد. میانگین رشد 
سالانه سرمایه گذاری در بازه زمانی 1۳۹1 
تا 1۳۹۵ برابر با منفی ۲/ 4 و در سال های 
1۳۹1 تــا 1۳۹۸ به منفــی ۹/ 4 درصد 

رسیده است.
رشــد منفــی ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی نیز طــی دهه ۹0 اســتارت 
خورده اســت. روند ســالانه رشد واقعی 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی نشان 
می دهد میانگین رشد منفی ۶ درصدی 
سالانه ســرمایه گذاری طی بازه زمانی 
1۳۹0 تــا 1۳۹۸ در کارنامــه بخــش 
خصوصی به ثبت رسیده است. ۲۳ درصد 
بالاترین رشــد ســرمایه گذاری بخش 

خصوصی سال 1۳۸۶ بوده است.

  تحلیل     

حسن روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت از متکی نبودن بودجه 1400 
به قیمت نفت خبر داد. برخی فعالان اقتصادی اظهارنظر رئیس دولت را سیگنالی برای 
بورس بازان می دانند. این افراد معتقدند در صورتی که به طور مجدد دولت فقط از سازوکار 
معاماتی بازار سرمایه در راستای تامین مالی و به عبارتی جبران کسری بودجه استفاده 
کند و دید بلندمدت نسبت به این بازار نداشته باشد، سهامداران پس از پایان کار تامین مالی 

احتمالا برندگان این استراتژی دولتی نخواهند بود.

 پالس رئیس دولت به بورس
سخنگوی گمرک گفت: میزان صادرات خشکبار در ۸ ماه اول سال ۹۸ حدود ۶۷ هزار 
و 10۸ تن انواع خشکبار و آجیل به ارزش 4۸۵ میلیون دلار بوده است که این رقم 
در ۸ ماهه امسال به لحاظ وزنی به 1۳۳ هزار و ۶۸0 تن به ارزش ۸۳۳ میلیون دلار 
رسیده است. روح الله لطیفی، افزود: در میان اقام صادراتی مربوط به خشکبار، پسته 
با صادراتی حدود ۷۹۵ میلیون دلار بیشترین صادرات و ارز آوری در حوزه خشکبار را 

در اختیار دارد. 

رشد 71 درصدی ارزش صادرات خشکبار 

سقوط 
سرمایه گذاری واقعی

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان :در حالی که هنوز بودجه سال آینده راهی طولانی برای 
تصویب و نهایی شدن پیش رو دارد، گمانه زنی اولیه از ارقام مهم ترین 
سند مالی کشور دلالت های مهمی برای بازارهای سرمایه گذاری از 
جمله بورس دارند. مورد اول به احتمال حذف نرخ 4۲۰۰ تومانی برای 
واردات کالای اساسی و جبران آن از روش های دیگر بازمی گردد. 
به نظر می رسد پس از بیش از دو سال مواجهه با انتقادهای نظری 
و اشکالات پرشمار عملی، اجرای این سیاست که با هدف اولیه مهار 
تورم برقرار شده بود از صحنه کنار می رود. پیامد مهم این رویکرد 
عبارت از امکان انعطاف بیشتر در زمینه نرخ فروش کالاهای مشمول 
یارانه )نظیر دارو، غذایی و...( است که در صورت تحقق، خبر مثبتی 
برای صنایع مرتبط در بازار سرمایه به شمار می رود. آنچه می خوانید 
برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را 

به خود معطوف کرد؛

سیگنال بودجه ۱4۰۰ 
برای بازار سرمایه؟

 یک کارشناس بازار سهام درباره اثر بودجه سال 1400 بر بازار سرمایه 
تاثیرات  و  ندارد  بازار  بر  تاثیری  کلی صریحا  به صورت  بودجه  می گوید: 
بودجه ای به صورت تلویحی بر بدنه بازار سرمایه است. به نظر می رسد دلار 
11 هزار و ۵00 تومانی و نفت 40 دلاری که در بودجه سال آینده دیده شده 
است، سیگنال های معقول و مناسبی در میان مدت برای بازار سرمایه تلقی 
می شوند. امیرعلی امیر باقری، اضافه کرد: اما یک بحث بودجه نویسی داریم 
و یک بخش بودجه محقق شده که در بررسی تاریخی می توان واگرایی آنها 
را تشخیص داد. این واگرایی عمدتا خودش را بر بستر واقعی و فیزیکی 
اقتصاد، چه در مباحث تورمی و چه در بازارهای پولی و مالی نشان می دهد. 
در بازارهای پولی به صورت نرخ موثر سود و در بازارهای مالی به صورت تاثیر 

بر شاخص کل بازار است. 
این کارشناس بازار سرمایه می افزاید: من معتقدم این سیگنال، سیگنال 
بدی برای بازار سرمایه نباشد و سیگنال معقولی خواهد بود که در کنار 
بقیه واقعیت های اقتصادی می تواند اثر خود را تقویت کند و موازی رشد 
معقول بازار پیش برود. امیرباقری مساله کسری بودجه را نیز یادآور می شود 
و می گوید: نکته ای که وجود دارد بحث کسری بودجه و آن سهمی است که 
از طریق بازار سرمایه قرار است جبران شود که چه به لحاظ روانی و چه به 
لحاظ عملیاتی می تواند یک محرک برای بازار سرمایه باشد. نکته ای که باید 
به آن دقت کرد این است که جهت اوراق، جهت نرخ سود اوراق و جهت 

شاخص عمدتا در یک بازی الاکلنگی با هم به سر می برند.

بهبود تغییر روند در پروانه های خروجی گمرک
حسین تاجیک، کارشناس ارشد ارزی بانک مرکزی، با حضور در شبکه 
خبر، با ارائه توضیحاتی درخصوص کد رهگیری کالاهای وارداتی، چگونگی 
تامین ارز توسط بانک مرکزی را تشریح کرد.  به گفته تاجیک، هر فردی 
که عملیات ارزی انجام می دهد و اقدام به واردات کالا می کند در صورتی که 
شفاف و قانونی عمل کرده باشد، ظرف ۲4 ساعت می تواند کد رهگیری را 
دریافت کند. او ادامه داد: سال هاست کدرهگیری در فرآیندهای ارزی وجود 
دارد و حداقل از ابتدای سال ۹۷ این مهم برقرار بوده است. این موضوع که 
کد رهگیری موجب رسوب کالا شده است، ادعای صحیحی نیست؛ چراکه 

اگر این گونه بود، در دو سال اخیر باید منجر به رسوب کالا می شد.
تاجیک با اشاره به اینکه در سال ۹۹ و تا انتهای آبان ماه، بانک مرکزی و 
بانک های عامل ۲/ ۳۲ میلیارد یورو کدرهگیری صادر کرده اند؛ تشریح کرد: 
صدور کد رهگیری به این معناست که فرآیند بانکی به پایان رسیده است و 
مجوز ترخیص از طرف بانک مرکزی صادر شده است. به گفته وی براساس 
مصوبات در سال جاری مقرر شده بود، ۸ میلیارد دلار واردات انجام شود که 
از این میزان تاکنون حدود ۷ میلیارد دلار تامین ارز از سوی بانک مرکزی 
انجام شده است و درخصوص تامین ارز برای کالای اساسی مطابق مصوبه 

دولت عمل کرده ایم و مشکلی از این باب وجود ندارد.

نسخه بهتر مالیات مسکن 
کارشناسان مسکن معتقدند بهتر است مالیات سالانه از اماک مسکونی 
به عنوان مهم ترین و اثربخش ترین شیوه مالیاتی از همه اماک مسکونی 
دریافت شود. با این سازوکار که نرخ مالیات یا ضریب مالیاتی برای اماک 
مسکونی گران قیمت بالاتر و برای اماک مسکونی ارزان قیمت واقع در مناطق 
ضعیف تر شهر کمتر باشد تا از این طریق نه تنها به تنظیم بازار مسکن کمک 
شود و هزینه خالی ماندن واحدها برای مالکان افزایش یابد بلکه عدالت 
مالیاتی نیز متناسب با سطح درآمدی و اقتصادی خانوارها تامین شود. 
هم اکنون نرخ دریافت مالیات از واحدهای مسکونی لوکس و گران قیمت 
یک در هزار یا 1/ 0 درصد ارزش واحدهای مسکونی لوکس، برای اماک 
گران قیمت تعیین شده است که در دنیا این مالیات برای افزایش ضریب 
بازدارندگی معادل متوسط ۵/ 0 تا 1 درصد ارزش روز واحد مسکونی است. 
کارشناسان معتقدند این نرخ باید برای اماک مسکونی گران قیمت در ایران 
نیز واقعی شود و دست کم به سطح میانگین ۵/ 0 درصد ارزش روز در هر 

سال برای واحدهای مسکونی لوکس و گران قیمت افزایش یابد.
کارشناسان همچنین معتقدند حتی در صورت تصویب این دو شکل از 
مالیات بخش مسکن پیشنهاد شده در لایحه بودجه 1400، نمی توان به 
اثر این مالیات ها در تنظیم بازار مسکن امیدوار بود چرا که تنها بخشی از 
واحدهای مسکونی هدف قرار داده شده است و همه واحدهای مسکونی 
خالی از سکنه را دربرنمی گیرد و از سوی دیگر در قالب دریافت مالیات 
از واحدهای مسکونی لوکس و گران قیمت شکل ناقصی از دریافت مالیات 

سالانه اماک در دستور کار قرار گرفته است.

سیگنال 
بودجه 1400 به بازارها

تبلیغ فروش ارز کمتر از قیمت بازار در 
کانال ها و گروه های شبکه های اجتماعی 
نه از سوی صرافی ها بلکه از سوی مجرمان 
سایبری با هدف سوء استفاده از شهروندان 
است. پلیس فتا هشدار می دهد که این 
خصوص  به   و  مجازی  فضای  در  روزها 
کانال ها و گروه های شبکه های اجتماعی 
کمتر  قیمت  با  ارز  فروش  تبلیغ  شاهد 
هستیم و مجرمان سایبری در این ترفند، 
با تبلیغ ارز به قیمت کمتر از بازار به دنبال 
کاهبرداری از شهروندان هستند. احتمال 
از  یکی  فیشینگ،   دام  در  گرفتار شدن 
موارد مجرمانه در معامات ارزی در بستر 

فضای مجازی است.
ارز  فراوان  تبلیغات  با  سایبری  مجرمان 
ارزان در کانال ها و گروه های شبکه های 
واریز  به  ترغیب  را  اجتماعی شهروندان 
بیعانه یا وجه برای خرید ارز می کنند و پس 
از دریافت بیعانه یا وجه، دیگر پاسخگوی 

مشتری نخواهند بود. 
در این شرایط همچنین احتمال فروش 
ارزهای تقلبی دور از انتظار نیست و نه  تنها 
در این خرید سرمایه شهروندان به سرقت 
رفته بلکه به همراه داشتن این ارزهای 
تقلبی خصوصا در کشور دیگر می تواند 

برای آنها دردسرآفرین باشد.
مجرمان سایبری با تبلیغ در کانال ها و 
کارمزد  اجتماعی،  شبکه های  گروه های 
از دیگر  دریافتی خود را بسیار پایین تر 
صرافی های مجاز اعام می کنند که باعث 
حواله  به  مبرم  نیاز  که  افرادی  می شود 
کردن مبالغی به  صورت ارزی به کشورهای 
همسایه دارند، به آنها مراجعه کنند و وجوه 
هنگفتی را به آنها بدهند تا در زمانی معین 
به دست فردی در خارج از کشور برسد. 

این در حالی است که به گفته پلیس فتا، 
بر اساس دستورالعمل بانک مرکزی هر 
گونه خریدوفروش ارز در فضای مجازی 
حتی برای صرافی های مجاز ممنوع است. 
البته اسامی صرافی هایی که با مجوز معتبر 
در حال فعالیت هستند در سایت بانک 
می توانند  افراد  که  دارد  وجود  مرکزی 
خریدوفروش ارز را در این صرافی ها انجام 

دهند.

عدم نظارت بر صرافی های آنلاین
کارشناسان بر این باورند که خلأ قانونی، 
عدم نظارت و عدم آموزش های لازم به 
مردم منجر به کاهبرداری های اینچنینی 
می شود. کیوان صداقتی کارشناس امنیت 
سایبری در گفت و گو با »جهان صنعت« 
تمامی  گفته می شود  اینکه  کرد:  اظهار 
صرافی های آناین ایرانی غیرقابل اعتماد 
منصفانه  ندارند  مناسبی  امنیت  و  بوده 
آناین  صرافی های  از  برخی  نیست. 
ایرانی معتبر بوده و از امنیت خوبی هم 

برخوردارند.
ایرانی به  افزود: با صرافی های آناین  او 
راحتی می توان بیت کوین خرید و فروش 
کرد. به طور کلی سیستمی به نام بایننس 
آناین  وب سرویس  که  ایران  در  داریم 
معامله ارائه می کند و همه می توانند از آن 
هر کسی  گفت:  کنند.صداقتی  استفاده 
می تواند با استفاده از بایننس برنامه نویسی 
و سیستمی ایجاد کند. در واقع هر کسی در 
ایران در حال استفاده از این سیستم است 
و خلأ قانونی موجب شده نظارت درستی 

در این مورد وجود نداشته باشد.
او افزود: ایجاد صرافی آناین ساده است، 
کافی است ووچر یا پرفکت مانی را سرچ 

که  می کنید  پیدا  کنید. چندین سایت 
اصلی  مشکل  هستند.  فعالیت  حال  در 
اینجاست که در ایران نظارتی روی این 

سایت ها وجود ندارد.
این کارشناس فناوری اطاعات تاکید کرد: 
عده ای سایتی راه اندازی می کنند، از طریق 
آن سایت درگاه آناین و اینماد دریافت 
می کنند و سپس از این درگاه برای صرافی 
آناین استفاده می کنند. با این همه در 
سیستم بایننس بافاصله می توانید متوجه 
پول تان  کیف  وارد  بیت کوین  که  شوید 
شده است یا خیر. اگر معامله فیک باشد به 

راحتی متوجه خواهید شد.
پلیس  و  او معتقد است که مرکز ماهر 
جلوی  باید  اطاع رسانی،  جای  به  فتا 
این کاهبرداری ها را بگیرند و به مردم 
صداقتی  کنند.  ارائه  کافی  آموزش های 
عده ای  که  افتاده  راه  موجی  افزود: 
با  می گویند پول هایتان را به ما بدهید. 

قیمتی کمتر برایتان بیت کوین می خریم.
او در رابطه با پانزی گفت: روش دیگری 
نیز وجود دارد که می گویند با پول شما 
رمزارز استخراج می کنیم و از این طریق 
کاهبرداری می کنند. به عقیده صداقتی 
تمامی این کاهبرداری ها از عدم نظارت، 
خلأ قانونی و عدم آموزش به مردم نشات 
می گیرد. به گفته او بی قانونی منجر به 

فساد می شود.

جذابیت رمزارزها
فناوری  کارشناس  عبدالهی  ابوالفضل 
بیشتر  روزها  این  کرد:  اظهار  اطاعات 
مردم با بازارهای مالی از جمله بازار بورس، 
بورس کالا و ارزهای دیجیتال آشنا هستند. 
از سوی دیگر ارزهای دیجیتال با توجه به 

ماهیتی که دارند و از آنجا که برخی ارزها 
تحت کنترل دولت ها نیست و بیشتر ارزها 
هم در کنترل دولت های خارجی هستند 
که در ایران هیچ گونه نظارتی بر آنها وجود 
بیشتری  کاهبرداری  احتمال  ندارد، 
را فراهم می کنند. این روزها که قیمت 
بیت کوین هم افزایش یافته، بازار را برای 

کاهبرداری گرم تر کرده است.
البته این ادعا که رمزارزها در کنترل دولت 
نیست پس کاهبرداری ها ربطی به دولت 
نداشته و اگر نظارت وجود ندارد، مقصر 

دولت نیست اشتباه است. 
رمزارزها در کنترل هیچ دولتی در جهان 
انجام شده  کاهبرداری های  اما  نیست 
کنترل  دنیا  همه  در  رمزارزها  طریق  از 
ایران  این همه در  با  و نظارت می شود. 
و  درآمد کاهبرداران  برای  محلی شده 
شنیده ها حاکی از آن است که در بسیاری 
از موارد پلیس فتا منفعانه عمل می کند. 
او با بیان اینکه هجوم مردم به یک کالا 
و  قیمت  رفتن  بالا  به  منجر  و خدمت، 
کاهبرداری می شود، گفت: کاهبرداران 
در شبکه های اجتماعی و کانال ها اعام 
می کنند بیت کوین شما را با قیمت بالاتری 
خریداری می کنند و یا با قیمت پایین تر 
احتمال  حالت  دو  هر  در  می فروشند. 

کاهبرداری به  شدت زیاد است.
بسیاری از افراد، فریب این کاهبرداری ها 
را می خورند و پول را انتقال می دهند اما 
ارزی دریافت نمی کنند و کاهبردار هم 
این پول را با روش های مختلف از سیستم 

مالی کشور خارج می کند.
این کارشناس فناوری اطاعات ادامه داد: 
همچنین ممکن است شما بیت کوین خود 
را به قیمت بالاتری به آنها بفروشید اما پولی 
به شما پرداخت نکنند و یا در بدبینانه ترین 
پولی  می دهند،  انتقال  که  پولی  حالت، 
باشد که در سیستم مالی کشور مشکل 
به  کاهبرداران  مثال  به  عنوان  دارد. 
حساب شخص ثالثی دسترسی پیدا کرده 
و پول را از آن حساب به حساب شما واریز 
کنند که در آن صورت هم بیت کوین خود 
پول  و هم گرفتار  از دست می دهید  را 
کاهبرداری شده از حساب دیگر می شوید.

عبدالهی بیان کرد: توصیه می شود کاربران 
در مواجهه با تبلیغات صفحات اجتماعی 
و صرافی هایی که هزینه هایی پایین تر از 
هزینه های موجود در سایت های معتبر 
ارائه می کنند، فریب این قیمت های پایین 
را نخورند و همچنین هنگام فرآیند خرید 
و فروش هم موارد احتیاطی لازم را رعایت 

کنند تا متضرر نشوند.

لزوم نظارت
مجلس به جای گیر دادن به شبکه ملی 
شکست خورده  پیام رسان های  اطاعات، 
ملی و جلسات شورای عالی فضای مجازی، 
بهتر است فکری هم به حال کاهبرداری ها 
و حمایت از حقوق مردم کند و قانونی در 
این باره تصویب کند، البته اگر نمایندگان 
مجلس دانش کافی در این مورد را داشته 

باشند.

بر اساس دستورالعمل بانک مرکزی هر گونه خریدوفروش ارز در فضای مجازی ممنوع است؛

معاملاتفیکبیتکوینی
خلأ قانونی، عدم نظارت و آموزش های لازم منجر به کلاهبرداری های در حوزه ارزرمزها می شود

رمزارزها در ایران محلی برای درآمدزایی کلاهبرداران شده است چراکه نظارت، قانون و آموزش 
در این باره وجود ندارد. بعد از مشکلاتی مانند کلاهبرداری به روش پانزی، عدم امنیت سایبری 
صرافی های آنلاین و حملات سایبری که همواره مسکوت می مانند، فروش بیت کوین های تقلبی نیز بر مشکلات 
افزوده شده است. در حال حاضر برخی از مجرمان سایبری با ترفند فروش ارز با قیمت کمتر در بستر فضای 
مجازی، با شگرد فیشینگ اطلاعات بانکی افراد را سرقت و به برداشت غیرمجاز اقدام می کنند و یا بیت کوین 
و ارزهای دیجیتال آنها را به سرقت می برند. بسیاری با وعده اینکه بیت کوین را از ما ارزان تر بخرید یا چون در 

خارج از کشور فعالیت می کنیم، امنیت بیشتری داریم، سر مردم کلاه می گذارند.

گزارش
گروه  بازارها

 اگر می خواهید مشتریان شما یک جعبه 
شکات گرانقیمت را بخرند، کاری کنید 
که پیش از معرفــی، با یک رقم بســیار 
بزرگتر از قیمت شکات ها روبه رو شوند و 

سپس پیشنهاد را مطرح کنید. 
اگر می خواهیــد مشــتریانتان اجناس 
فرانسوی شما را بیشتر انتخاب کنند، یک 
موزیک پس زمینه فرانسوی را برای آنها 
پخش کنید، پخش موسیقی شرق آسیا 
هم برای فروختن بنجل جات چینی راه 

بدی نیست!
اگر می خواهید افراد، یک محصول جدید 
و نو را تســت کنند، زمانی که افراد حس 
ماجراجویی دارند را انتخــاب کنید. بعد 
از دیدن یک فیلم، یک مســابقه ورزشی 
یا یک رویــداد پرهیجــان بهترین زمان 

خواهد بود.
اگر می خواهید مشتری یک کالای بسیار 
محبوب و همه پسند را انتخاب کند، بعد 
از دیدن یک فیلم ترسناک محصول تان را 

به آنها پیشنهاد دهید.
اگر می خواهید حس خوب و گرمی به شما 
داشته باشند، یک نوشیدنی گرم دستشان 

بدهید.
اگر می خواهید به شــما کمــک کنند، 
تصاویر افرادی را به آنها نشــان دهید که 

کنار هم ایستاده اند.
اگر می خواهید کارکنانتان ارزیابی دقیقی 
داشته باشند، تصویرهای رودین )مجسمه 

متفکر معروف( را در محل قرار دهید

درس هایی از اقتصاد رفتاری

نی
دی

یال
ت چ

وبر
ر



سال ششم/ شماره ۱5۳/  ۱8 آذر ۱۳۹۹/  ۲۲ ربيع الثاني ۱۴۴۲

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

8  December    2020 No.153

info@eghtesadbazar. ir

دو امتیاز جدید برای ترخیص کالاهای اساسی و مواد اولیه از مسیر سازمان مالیاتی 
و تامین اجتماعی از سوی گمرک اعام شد. بر اساس این تصمیمات که از روز 10 آذر 
اجرایی شده است، صاحبان کالای اساسی و مواد اولیه بدهکار به سازمان امور مالیاتی 
و سازمان تامین اجتماعی می توانند به شرط تعهد تسویه بدهی تا حداکثر ۶ ماه 
نسبت به ترخیص کالای خود اقدام کنند. در این چارچوب، گمرک می تواند نسبت به 
ترخیص مواد اولیه واحدهای تولیدی که به این دو سازمان بدهی دارند، اقدام کنند. 

رئیس اتاق تهران گایه بخش خصوصی را از بخشنامه ای که تصمیمات ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت را خنثی کرده است، نزد رئیس جمهور برد. این بخشنامه اخیرا از سوی 
بانک مرکزی در راستای نظارت بر نحوه مصرف ارزهای انتقال یافته برای ورود کالا به کشور 
اباغ شده است. بخش خصوصی معتقد است صدور این بخشنامه بدون در نظر گرفتن 
قانون بهبود محیط کسب وکار بوده است. در عین حال شنیده ها هم حاکی از آن است که 
تجار خوشنام فعالیت های خود را به دلیل ضوابط سختگیرانه، محدود یا متوقف کرده اند.

 نوســان: مدیرکل دفتر عربی و 
تجارت  توسعه  سازمان  آفریقایی 
آمارهای  جدیدترین  گفت:  ایران 
منتشــره توســط گمرک ایران 
نشان می دهد طی ۷ ماهه ابتدایی 
میلیون  ســال ۱۳۹۹ حدود ۷۳ 
دلار صادرات به سوریه و حدود ۱۰ 
میلیون دلار از کشور فوق واردات 

صورت گرفته است.
به گفته وی در سال ۹۸ مهم ترین کالاهای 
صادراتی ایران به  ســوریه شــامل قطعات 
خودرو، دارو، میله هــای آهنی و فولاد، لوله 
و پروفیل، قطعــات توربین هــای گازی، 
شیرخشــک اطفال، پســته، شــیرآلات 
بهداشتی، کربنات دی ســدیم و مخمرها 
بوده و مهم ترین اقام وارداتی ایران از سوریه 
نیز شامل فسفات، روغن زیتون، نباتات، مغز 

میوه و پارچه بوده است.
جدیدترین آمارهای منتشره توسط گمرک 
ایران نشان می دهد طی ۷ ماهه ابتدای سال 
1۳۹۹ حدود ۷۳ میلیــون دلار صادرات به 
سوریه و حدود 10 میلیون دلار از کشور فوق 

واردات صورت گرفته است.
به گفته پیلتن شیرخشک، لوله و پروفیل، 
مفتول های مســی، هادی های برق، برخی 
انواع میله های آهنی و فولادی و دارو نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته افزایش صادرات 
داشــته و محصولاتی مانند برخــی انواع 
میله های آهنی و فولادی، قطعات خودرو، 
قطعات توربین، مخمرها و شیرخشــک با 

کاهش صادرات به سوریه مواجه بوده اند.
محصولات عمده کشــاورزی این کشــور 
شامل گندم، جو، پنبه، عدس، نخود، زیتون، 
چغندر، گوشــت گاو و گوسفند، تخم مرغ، 
مرغ و شیر است. تولید عمده صنعتی سوریه 
نیز شامل نفت، منســوجات، موادغذایی، 
نوشیدنی ها، توتون و تنباکو، سنگ فسفات، 
ســیمان و مونتاژ خودرو است. محصولات 
عمــده معدنی ســوریه نیز شــامل نفت، 
فسفات،کروم و سنگ منگنز، آسفالت، سنگ 

آهن، سنگ نمک، سنگ مرمر و گچ است.
اقام عمده صادراتی سوریه به دنیا را قهوه، 
چای، ادویه  جات، ترشــی جات، میوه جات 
و آجیــل، چربی ها و روغن  هــای گیاهی و 
حیوانی، حبوبات، صابون، مواد شــوینده، 
پوشــاک، محصولات لبنی و عسل، گچ و 
سیمان تشــکیل داده و  اقام وارداتی این 
کشــور از جهان را ماشین  آلات و تجهیزات 
الکتریکی و صوتی و تصویری، وسایل نقلیه و 
قطعات، مواد پاستیکی ، غات، آهن و فولاد 

و دارو بوده است.

عراق: 
بیشترین صادرات ایران در ۸ ماهه سال جاری در 
بین ۲0 کشور همسایه و مجاور، به عراق صورت 
گرفته است. البته آماری از واردات از این کشور 
به ایران وجود ندارد. صادرات به عراق در ۸ ماه 
منتهی به آبان امسال ارزشی معادل ۵ میلیارد و 
۳00 میلیون دلار داشته که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته ۷ درصد افت را تجربه کرده است.

  امارات
این کشور دومین مقصد کالاهای ایرانی است 
که ارزش صادرات به آن با افت ۳ درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته به ۲ میلیارد و ۷۲۵ 
میلیون دلار رسیده است. واردات از امارات رشد 
۲ درصدی داشته و ۵ میلیارد و 4۳۶ میلیون دلار 

ثبت شده است.
  ترکیه

سومین مقصد صادراتی ایران در بین کشورهای 
مورد بررسی، ترکیه است. صدور کالا به این 
کشور ارزشی معادل یک میلیارد و ۶1۸ میلیون 
دارد که نسبت به مدت مشابه سال قبل افت 4۲ 
درصدی را ثبت کرده است. ارزش واردات از 
ترکیه نیز ۲ میلیارد و ۶0۶ میلیون دلار است که 

کاهش ۲۳ درصدی داشته است.
  افغانستان

این کشور همسایه چهارمین مقصد صادراتی 
ایران محسوب می شود که توانسته در ۸ ماهه 
امسال خریدار یک میلیارد و ۵1۸ میلیون دلار 
کالای ایرانی باشد. صادرات کالا به افغانستان با 
رشد یک درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته روبه رو بوده است. واردات از این کشور اما 
ارزش چندانی نداشته و با ۷1 درصد کاهش به ۶/ 

1 میلیون دلار رسیده است.
  پاکستان

صادرات ۵۹0 میلیون دلاری به پاکستان، این 
کشور را در جایگاه پنجم مقاصد صادراتی ایران 
قرار داده است. البته صدور کالا به این کشور در 

۸ ماهه امسال نسبت به ۸ ماهه سال گذشته با 
افت ۲0 درصدی مواجه شده است. واردات از 
پاکستان نیز در این بازه زمانی با افت ۵۷ درصدی 

روبه رو بوده و به 11۸ میلیون دلار رسیده است.
  جمهوری آذربایجان

ارزش صادرات به این کشور معادل ۳۵۹ میلیون 
دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشد ۲4 درصدی را تجربه کرده است. جمهوری 
آذربایجان ششمین مقصد کالاهای ایرانی در 
۸ ماهه امسال محسوب می شود. واردات از این 
کشور نیز با رشد ۳۸ درصدی به ۷/ 1۵ میلیون 

دلار رسیده است.
  روسیه

هفتمین مقصد صادراتی ایران، روسیه است 
که توانسته در ۸ ماه منتهی به آبان امسال ۲۸۵ 
میلیون دلار کالا از ایران خریداری کند. صادرات 
به این کشور در بازه زمانی ۸ ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته رشد ۲۹ درصدی 
داشته است. واردات از روسیه نیز ارزشی معادل 
۷۲۷ میلیون دلار داشته که با کاهش ۸ درصدی 

مواجه شده است.
  عمان

صادرات ۲۵۵ میلیون دلاری، این کشور را در 
جایگاه هشتم مقاصد صادراتی ایران در بین ۲0 
کشور نام برده قرار داده است. صادرات به کشور 
در ۸ ماهه امسال افت ۲1 درصدی را نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ثبت کرده است. 
همچنین واردات از عمان ارزشی معادل ۲۶۹ 
میلیون دلار دارد که بیشترین رشد واردات را در 
بین این کشورها به خود اختصاص داده است. 
ورود کالا از عمان در ۸ ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته رشد 14۷ درصدی 

داشته است.
  ارمنستان

صادرات از ارمنستان ارزشی معادل ۲۳۳ میلیون 
دلار را در ۸ ماهه امسال داشته که حکایت 

از افت ۲۷ درصدی نسبت به بازه مشابه سال 
گذشته دارد. این کشور در جایگاه نهم مقاصد 
صادراتی ایران در بین ۲0 کشور همسایه و 
مجاور قرار گرفته است. واردات از ارمنستان هم 
1/ 11 میلیون دلار بوده که با کاهش ۶4 درصدی 

مواجه شده است.
  قطر

صادرات ۹۸ میلیون دلاری به قطر، این کشور 
را در پله دهم مقصد صادراتی ایران در بین۲0 
کشور قرار داده است. البته صدور کالا به قطر 
از نظر ارزشی افت 40 درصدی را نسبت به بازه 
مشابه سال گذشته رقم زده است. واردات از 
این کشور در ۸ ماهه امسال ارزشی معادل ۸/ 4 
میلیون دلار دارد که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل کاهش 4۷ درصدی داشته است.
  ازبکستان

این کشور در ۸ ماهه امسال توانسته ۸4 میلیون 
دلار کالا از ایران خریداری کند و رتبه خود را در 
بین ۲0 کشور مقصد صادراتی به یازدهم برساند. 
صدور کالا به ازبکستان در ۸ ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال قبل افت 4۶درصدی داشته 
است. واردات از ازبکستان نیز ۵۶ میلیون دلار 

بوده که کاهش ۳۹ درصدی را تجربه کرده است.
  سوریه

دوازدهمین مقصد صادراتی ایران سوریه است. 
ارزش کالاهای صادرشده به این کشور در ۸ ماهه 
امسال، ۸0 میلیون دلار است که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته با افت 1۹درصدی روبه رو 
بوده است. واردات از سوریه هم ارزشی معادل  
۲/ 11 میلیون دلار دارد که رشد ۶۹درصدی را 

نسبت به ۸ ماهه سال گذشته تجربه کرده است.
  ترکمنستان

این کشور در ۸ ماهه امسال با خرید ۷۷ میلیون 
مقاصد  سیزدهم  رده  در  ایرانی  کالای  دلار 
صادراتی ایران در بین ۲0 کشور مذکور قرار 
گرفته است. صادرات به ترکمنستان افت ۶1 

درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل تجربه 
کرده است. واردات از این کشور هم 1/ ۷ میلیون 
دلار ارزش دارد که نسبت به بازه مشابه سال قبل 

کاهش ۵1 درصدی را ثبت کرده است.
  گرجستان

صادرات به گرجستان ارزشی معادل ۲۳ میلیون 
دلار داشته که این کشور را در جایگاه چهاردهم 
در بین کشورهای مورد بررسی قرار داده است. 
صدور کالا به گرجستان در ۸ ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال قبل، افت ۸0 درصدی را 
تجربه کرده است. واردات از این کشور هم ۶/ ۵0 
میلیون دلار ارزش دارد که با کاهش ۳4 درصدی 

مواجه بوده است.
  اردن

این کشور با خرید ۸/ 1۲ میلیون دلار کالای ایرانی 
جایگاه پانزدهم را در بین ۲0 کشور مقصد صادرات 
ایران در اختیار دارد. صادرات به اردن نسبت به 
درصدی  رشد ۲۲  گذشته  سال  مشابه  مدت 
داشته و واردات از این کشور هم با ارزش ۹/ ۲ 
میلیون دلار در ۸ ماهه امسال افت ۶۶ درصدی 
را نسبت به ۸ ماهه سال قبل تجربه کرده است.

  تا جیکستان
این کشور در ۸ ماهه امسال خریدار 1۲ میلیون 
دلار کالای ایرانی بوده و در پله شانزدهم مقاصد 
صادراتی در بین کشورهای مذکور ایستاده است. 
ارزش صادرات از تا جیکستان نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۳0 درصدی داشته 
است. اما واردات از این کشور ۷/ 4 میلیون دلار 
ارزش دارد که نسبت به مدت مشابه سال قبل با 

کاهش ۶4 درصدی روبه رو بوده است.
  لبنان

لبنان هفدهمین مقصد کالاهای ایرانی در بین 
۲0 کشور همسایه و مجاور ایران است. صادرات 
به این کشور با افت ۶۷ درصدی به ۶ میلیون دلار 
رسیده است. واردات از لبنان نیز با کاهش ۳۳ 
درصدی نسبت به ۸ ماهه سال گذشته روبه رو 
بوده و ارزشی معادل ۸/ ۸ میلیون دلار را در ۸ 

ماهه امسال به ثبت رسانده است.
  بحرین

هجدهمین مقصد صادراتی ایران در بین ۲0 
کشور، بحرین است که تنها ۵ میلیون دلار کالا از 
ایران خریداری کرده است. صادرات به بحرین در ۸ 
ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲0 
درصد افت داشته است. واردات از این کشور نیز 
1/ 0 میلیون دلار است که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل کاهش ۹4 درصدی را تجربه کرده است.

  یمن
یمنی ها در ۸ ماهه امسال تنها ۷/ 0 میلیون دلار از 
ایران کالا وارد کرده اند. این کشور در رده نوزدهم 
مقاصد صادراتی ایران قرار گرفته است و صادرات 
به این کشور کاهش 4۵ درصدی را نسبت به 
مدت مشابه سال قبل تجربه کرده است. در 
آمارهای منتشر شده از سوی معاونت بررسی های 
اقتصادی اتاق تهران هیچ آماری از واردات از این 

کشور ثبت نشده است
  عربستان

براساس این گزارش، تجارت بین ایران و عربستان 
طی دو سال اخیر بسیار اندک و نزدیک به صفر 
بوده است. از این رو هیچ آماری در گزارش پیش 

رو از تجارت بین دو کشور عنوان نشده است.

افتوخیزتجارتایرانبا۲۰کشور

شکایت از صدور بخشنامه های متناقضامتیاز مالیاتی برای ترخیص اقلام اساسی
 فروشندگی

 گزارش
صادرات به 14 کشور مجاور روند منفی و به پنج کشور دیگر روند صعودی داشته است؛

صادرات 73 میلیون 
دلاری ایران به سوریه 

 نوســان: شــاید تا کنون به این نکته دقت نکرده باشید اما 
عبارت ها، نقش بسیار مهمی در کمک به مغز برای تصمیم گیری 
در مورد محصولات ایفــا می کنند. در این نوشــتار با برترین 
جملات تبلیغاتی موثر که باعث افزایش فروش می شــود و در 
حقیقت مشتری ها دوســت دارند در زمان تصمیم گیری آنها را 

بشنوند، آشنا می شوید؛ 
 رایگان

اگر فکر می کنید واژه ی »رایگان« بی فایده اســت و بیش از حد از آن اســتفاده 
شده، بیشتر فکر کنید. مردم عاشق چیزهای رایگان، عادی و ساده هستند. عما 
می توانید هر چیزی را به صورت رایگان به آنها بدهید، فرقی نمی کند که چقدر 

کوچک باشد، و با این کار توجه آنها را جلب کنید.
 انحصاری

همه دوست دارند در گروهی متمایز از دیگران قرار داشته باشند. وقتی محصولات 
خود را انحصاری می کنید و آن را تنها در اختیار گروهی انتخاب شده قرار می دهید، 
کاری می کنید مردم آن را محصول را بیشــتر بخواهند. می توانید به جای واژه ی 
انحصاری از عبارت های دیگری مانند »فقط برای اعضا«، »فقط افراد دعوت شده«، 

»برای نخستین بار«، »کارمندان داخلی« و غیره استفاده کنید.
 ساده

زندگی پیچیده است و احتمالا ما نیز بیشــتر تمایل داریم که ساده ترین راه ها را 
انتخاب کنیم. بنابراین هر زمان که می شنویم چیزی ساده است یا انجام آن آسان 
است، جذب آن می شویم. در یک مطالعه که در آن از مشتری ها پرسیده می شد 
مهم ترین عوامل موثر در خرید نرم افزار چیست، پاسخ »به راحتی قابل استفاده 

بودن« در میان ۳ پاسخ اول قرار داشت.
 محدود

اینکه بگوییم یک محصولی محدود و کمیاب است، باعث تحریک مخاطب است. 
همه ی ما از اینکه چیزی را از دست بدهیم، بیزاریم. حتی اگر چیزی که از دست 
می دهیم، به پیش پاافتادگی جاسوئیچی هایی باشد که در شرکت توزیع می شوند. 
اگر بگویند 100 نفر اول یکی مجانی می گیرند، ناگهان آن جاسوئیچی، برای مان 

جذاب تر می شود. 
 "بگیرید"؛ "دریافت کنید"

 )action word( افعالی مانند گرفتن و دریافت کردن، کلماتی بر پایه عمــل
هســتند و به لحاظ روانی به خواننده حق انتخاب می دهند و در واقع اختیار  را بر 
عهده او قرار می دهند. البته بعد از افعالی مانند »گرفتن«، »رسیدن« و »دریافت 
کردن«، یک مزیت نیز بیان می شود. برای نمونه، »ظرفِ ۶ هفته به شکمی صاف 
برسید«، »با مطالعه ی کمتر، نمرات بهتری بگیرید«، »جدیدترین و تمیزترین 

مدل مو در شهر را داشته باشید.«
 تضمینی

با تقلب های زیادی که در دنیای امروز انجام می شود، اصالت یکی از نگرانی های 
قابل قبول مشتریان شماست و شما می توانید با استفاده از کلمات مناسب، به آنها 
اطمینانی را بدهید که برای گرفتن تصمیم نهایی نیاز دارند. اما تنها زمانی از این 

عبارت استفاده کنید که توانایی پشتیبانی از ضمانت خود را داشته باشید. 
 شما

استفاده از ضمیر شخص اول باعث می شود تا خواننده یا شنونده عاقه مندتر شده، 
و به صورت ناخودآگاه، احساسِ خاص بودن کند. استفاده از کلمه ی »شما« موجب 

می شود نوشته تان محاوره ای  شود و لحن شما را دوستانه تر می کند.
 زیرا

دلیل آوردن یکی دیگر از برترین جمات تبلیغاتی مؤثر است. نکته ای که باید به یاد 
داشته باشید این است که مغز انسان عاشق شنیدن توضیحات است. ما باید دلیل 
هر چیز را بدانیم. چرا من به آن ویژگی نیاز دارم؟ زیرا به من کمک می کند تا… . 
محصولات، امکانات و اقداماتی را که می خواهید مردم انتخاب کنند، به یک دلیل، 

گره بزنید تا با این کار، مردم بیشتر ترغیب می شوند برای خرید آن اقدام کنند.
 بهترین

به نظر شما کدام جمله بهتر است؟ »نحوه ی تعویض لاستیک پنچر« یا »بهترین 
راه برای تعویض لاستیک پنچر«. پاسخ کاما واضح است اما لطفا از کلمه "بهترین" 
برای فریب دیگران استفاده نکنید. اگر واقعا بهترین نیستید یا نمی توانید بدون 
اجبار، کاری کنید که مردم به شــما بگویند بهترین، به تاش ادامه دهید تا واقعا 
در کاری که انجام می دهید بهترین شوید و این برچسب را بدون آنکه اعتبار آن را 

داشته باشید، بر روی کار، محصولات یا خدمات خود نزنید.
 مقایسه )این یا آن(

مقایســه کردن می تواند یکی از برترین جمات تبلیغاتی مؤثر باشد امروزه، با 
وجود شــبکه های اجتماعی و وب ســایت ها و وباگ های بررسی محصولات، 
عما همه پیش از اینکه تصمیمی بگیرند، مقایسه هایی انجام می دهند. وقتی 
آشکارا، تفاوت میان محصول خود و رقبا را به آنها نشان می دهید، کمک بزرگی 

به مشتریان خواهد بود.

برترین عبارات تبلیغاتی

 نوسان: رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون 
با اشاره به رشــد صــادرات بخش کشــاورزی 
در ۶ ماهه امســال، گفت: علی رغم مشــکات 
تحریم و شــیوع بیماری کرونا خوشــبختانه هم 
در حوزه صــادرات محصولات کشــاورزی و هم 
صادرات آبزیان با رشــد مواجه بودیم و صادرات 
آبزیــان در این مدت ۵۲ درصد رشــد داشــته اســت.این فعال بخش 
خصوصــی تصریح کرد: صادرات بخش کشــاورزی در ۶ ماهه امســال 
از نظر وزنی ۲۶ درصد و از نظر ارزشــی ۳۲ درصد رشــد کرده اســت.
قاسمی در بخش دیگری از ســخنان خود درباره تولید میگو نیز افزود: 
فصل برداشت میگو به پایان رسیده و امســال حدود ۳۵ هزار تن میگو 
در کشور تولید شــد. تولید میگو نسبت به ســال قبل تغییری نداشته 

است.

 نوســان: افزایش نرخ تورم به دلیل چاپ پول بیشتر  
توســط بانک های مرکزی در دوره کرونــا و همچنین 
نفوذ بیشتر بیت کوین در سیســتم های پرداخت مالی 
معتبر در جهان از جمله دلایلی اســت که ســبب شد 
بیت کوین قله های جدید قیمتی را فتح کند. از ســوی 
دیگر اکنون بســیاری از ســرمایه گذاران به رمزارزها از 
جمله بیت کوین به عنوان پناهگاه حفــظ ارزش دارایی نگاه می کنند؛ کاربردی که 
سبب شده است بسیاری از تحلیلگران اســتدلال کنند که در حال حاضر بسیاری 
از سرمایه گذاران جایگاهی را برای بیت کوین قائلند که نسل گذشته سرمایه گذاران 
برای طا قائل بودند. همین موضوع ســبب شده، بســیاری از تحلیلگران بخشی 
از ســرمایه ورودی به بازار بیت کوین را همان ســرمایه ای بدانند که در حال خروج 
از بازار طا اســت. جذابیت بازار بیت کویــن در کنار اخبار امیدوارکننــده درباره 
واکسن کرونا سبب شــد که طا ســه هفته اخیر را در مســیر نزولی قرار بگیرد. 

 نوســان: صنایــع لبنــی بارهــا نســبت به 
کوتاه کردن دســت دولت از قیمت گــذاری اقدام 
کردند تــا اینکه در هفته گذشــته دولت قدم اول 
آزادســازی قیمت لبنیــات را با کره برداشــت. 
کره تا سال گذشته از طریق واردات تامین می شد، 
اما پس از اتمام ذخیره کره وارداتی به ســبب بالا 
رفتن نرخ ارز دیگر واردات به صرفه نبــود و واحدهای تولیدی خط تولید 
کره خود را تقویــت یا راه اندازی کردند. منتها قیمت کره ســاخت داخل 
به دوبرابر کره وارداتی با ارز 4۲00 تمام شــد و کره 100 گرمی از 4 هزار 
تومان به ۸ هزار تومان رسید. حال قیمت کره به عنوان یکی از اقام اصلی 
میز صبحانه ایرانیان آزاد شده اســت و با توجه به هزینه های بالای تولید، 
صنایع لبنی قیمت 1۲ هزار تومان را نرخ منطقی می دانندکه هنوز اعمال 

نشده است.

  نوســان:  بررســی ها نشــان می دهــد تجارت 
بین المللی G۲۰ در ســه  ماهه ســوم ۲0۲0 و با 
شــروع اقدامات قرنطینه در سراسر جهان، به شدت 
رشــد کرده به گونه ای که صادرات کشورهای عضو 
این گروه ۶/ ۲1 درصــد و واردات آنها 1/ 1۸ درصد 
افزایش یافته اســت. تجارت بین المللی G۲۰ در 
سه ماهه سوم ۲0۲0 پس از سقوط چشمگیر آن در سه ماهه دوم ۲0۲0، با 
شروع اقدامات قرنطینه در سراسر جهان به شدت رشد کرده است تا جایی 
که بررســی ها از افزایش ۶/ ۲1 درصدی صادرات و رشــد 1/ 1۸ درصدی 
واردات این گروه حکایت دارد.باوجود این بهبود قابل  توجه در سه ماهه سوم 
۲0۲0، همچنان تجارت بین الملل حدود ۵ درصد کمتر از ســطح قبل از 
شیوع همه گیری در ســه ماهه چهارم ۲01۹ و حدود 10 درصد پایین تر از 

بالاترین میزان در سه ماهه سوم ۲01۸ است. 

رشد ٣۲ درصدی صادرات محصولاتکشاورزیجهش تجارت بین المللی گروه ۲0 سوق مصرف کنندگان به کره 50 گرمیبیت کوین بر فراز قله تاریخی

 ها
ده

برا

capital

بیشترین رشد واردات، مربوط به عمان و بیشترین رشد صادرات، مربوط به تا جیکستان است

تجـارت بـا ۲۰ کشـور همسـایه و مجـاور ایـران در 8 مـاه منتهی بـه آبان سـال جاری زیـر ذره بین 
معاونـت بررسـی های اقتصـادی اتـاق بازرگانـی تهـران قـرار گرفـت. بررسـی ایـن آمارها نشـان 
می دهـد در ایـن بازه زمانی نسـبت به بازه مشـابه سـال گذشـته صادرات بـه ۱4 کشـور منفی و به 
پنج کشـور روند صعودی را طی کرده اسـت. واردات هم در این مدت از چهار کشـور رشـد داشـته و از ۱۳ کشـور 
دیگـر شـاهد افـت ورود کالا بـه ایـران بوده ایم. عربسـتان نیز ماننـد ادوار قبـل، تجارتی با ایران نداشـته اسـت. 
آماری از واردات از عراق و یمن هم در دسـت نیسـت. بیشـترین رشـد واردات در بین ۲۰ کشـور مربوط به عمان و 

بیشـترین رشـد صـادرات مربوط به تا جیکسـتان بوده اسـت.

گزارش

گرو ه بازرگانی
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معاون خرید شــرکت فولاد مبارکه گفت: 
یکی از موضوعات مهم در صنعت فولاد ایران 
بومی سازی است. شرکت فولاد مبارکه نیز که 
در ســال ۷1 به بهره برداری رسید، بر اساس 
روال تمام بنگاه های تولیدی، بافاصله بعد از 
بهره برداری از واحدهای خود، به سوی اجرای 
بومی سازی اقام موردنیاز خود حرکت کرد تا 

آن ها را از داخل کشور تأمین کند.
رضا یزدخواســتی بــا بیان ایــن مطلب در 
ادامه افــزود: ایــن فعالیت ها ادامــه دار بود 
تا اینکــه در اوایل دهــۀ 1۳۸0 پیش بینی 
شــد تحریم هایی که از اول انقاب بر کشور 
تحمیل شده شدیدتر شود. در نتیجه فولاد 
مبارکه تصمیم گرفت به صورت ساختارمند و 
با ایجاد سیستم ها و فرایندهای لازم این نوع 
فعالیت های خود را در جهت بومی ســازی 
ادامه دهد و کمبودهای ناشــی از تحریم را 
جبران کند تا در نهایت خللــی در خطوط 

تولید ایجاد نشود.
به گفتۀ یزدخواستی، از ســال 1۳۸1 فولاد 
مبارکــه حــدود 100 هزار قلــم کالاهای 
موردنیاز خود را بومی سازی کرده و این اقدام 
رقمی بالغ بر ۷ هزار و ۷00 میلیارد تومان، با 
توجه به نرخ تسعیر ارز در سال های مختلف، 
کاهش هزینۀ ارزی به همراه داشــته است. 
همچنین بومی سازی سبب کاهش هزینه ها 
در حوزه تأمین و کاهش ریسک های ناشی از 

تأمین شده است.
وی افزود: در دهۀ گذشــته شــاهد تشدید 
تحریم ها بودیم، اما بومی ســازی این اقام 
باعث شد بسیاری از مشکات ناشی از فروخته 
نشــدن برخی اقام از ســوی شرکت های 
خارجی به دلیل تحریم ها به ایران از بین برود؛ 
زیرا زمانی که کالایی را از خارج کشور تأمین 

می کنیم، به طور طبیعی ریســک ناشی از 
نقل وانتقال ارز، حمل ونقل کالا و... وجود دارد، 
اما خوشبختانه با بومی سازی بسیاری از این 
اقام، ریسک های مرتبط با حوزه حمل ونقل، 
تأمین مالی، نقل و انتقالات ارزی و همچنین 
ریسک های تجاری کاهش یافت. در نتیجه 
فولاد مبارکه توانســت عملکــرد اقتصادی 
بهتری داشته باشد و سیستم تأمین پایدارتری 

برای شرکت فولاد مبارکه ایجاد کند.
معاون خرید شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: 
شــرکت فولاد مبارکه دهمین تولیدکنندۀ 
فولاد جهان است و شرکت هایی که رتبه های 
بالاتر از ما را به خود اختصاص داده اند متعلق 
به کشورهای آلمان، ژاپن، آمریکا، فرانسه و 
... هستند و این موضوع نشان از تاش فولاد 
مبارکه از دهۀ ۶0 تا به امروز دارد که اکنون به 

ثمر رسیده است.
به گفتۀ یزدخواستی، فولاد مبارکه در حوزۀ 
بومی سازی دارای کارنامۀ سی سالۀ موفقی 
اســت و اقام زیادی را بومی ســازی کرده و 
هم اکنون تکنولوژی ساخت آن ها در اختیار 
ســایر شــرکت های فولادی نیز قرار گرفته 
است. همچنین این شــرکت در سال جاری 
ساخت 1۲00 قلم کالا در بخش بومی سازی 

را به پیش خواهد برد.
وی افزود: فرایند بومی سازی دارای ساختاری 
سیستمی با گردشکارهای مختلف است که 
تمامی آن ها با استانداردهای جهانی صنعتی 
فولاد تطابق دارد. اکنون به لحاظ تعداد،  ۹0 
درصــد از مواد، قطعــات و تجهیزاتی که در 
فولاد مبارکه استفاده می شود خرید داخل 
اســت و تنها 10 درصد آن ها از خارج تهیه 
می شود. به لحاظ ریالی نیز ۶0 درصد از کل 
هزینۀ تأمین از منابع داخل کشور و 40 درصد 

از منابع ارزی خارج از کشور است.
معاون خرید فولاد مبارکه گفت: شــعار ما 
تأمین پایــدار و اقتصادی اقــام موردنیاز 
کارخانه است. برای تحقق این شعار، هزینۀ 
ارزی را کاهش می دهیم و بــه هزینۀ ریالی 
اضافه می کنیم. پایداری نیز به این معناست 
که با کمبود قطعه مواجه نشویم تا خللی به 

خطوط تولید وارد نشود.
بــه گفتــۀ وی، اســتانداردهایی کــه در 
بومی ســازی فــولاد مبارکه وجــود دارد 
با اســتانداردهای جهانی مطابق اســت و 
چشــم انداز خوبی پیش روی فولاد مبارکه 

قرار دارد.

شروع فرایند بومی سازی
 اصلاح تفکر است

مدیر برنامه ریزی و خرید فولاد مبارکه نیز در 
خصوص بومی سازی در فولاد مبارکه اظهار 
کرد: فرایند بومی ســازی در شــرکت فولاد 
مبارکه از سال های اولیۀ فعالیتش آغاز شد، 
اما به طور عملیاتی موضوع بومی سازی از سال 

1۳۸1 به یک الزام تبدیل شد.
به گزارش ایراســین، رضا حیدری ادامه داد: 
البته در برخی مقاطع فولاد مبارکه در واردات 
برخی از کالاها و اقــام درگیر تحریم نبوده، 
بااین حال فرایند بومی سازی را با جدیت دنبال 
کرده و خوشــبختانه امروز کمترین مشکل 
را در زمینۀ واردات کالاها و اقام استراتژیک 
خود دارد؛ اما بازهم فرایند بومی ســازی را با 

جدیت پیگیری می کند.
وی افزود: فولاد مبارکه در شرایطی نیست که 
امیدوار باشد کشورهای خارجی کالاها و اقام 
استراتژیک را در اختیارش بگذارند. بنابراین 
دست همکاری به ســوی کلیۀ صنعتگران 

به ویژه شرکت های دانش بنیان دراز کرده و با 
همت آن ها بسیاری از کالاهای استراتژیک 

موردنیاز خود را بومی سازی کرده است.
به گفتۀ مدیــر برنامه ریــزی و خرید فولاد 
مبارکه، اقام بومی سازی شده مورد ارزیابی 
دقیق قرار می گیرند و خوشبختانه بسیاری 
از این اقام در تســت دوم و سوم نیز کارایی 
خود را به خوبی نشان می دهند و کم وکاستی 

نسبت به کالاهای وارداتی مشابه خود ندارند.
به عقیدۀ حیدری، شروع فرایند بومی سازی 
اصاح تفکر بود و بایــد در دو بخش صورت 
می گرفت: نخست اینکه در صنعتگران خود 
این تفکر را ایجاد می کردیم که شما می توانید 
ســازندۀ قطعات و تجهیزات اروپایی باشید؛ 
ازســوی دیگر باید در میان ســازمان خود 
این تفکر را به وجــود می آوردیم که قطعات 
داخلی می توانند کیفیــت کالای خارجی را 
داشته باشند. درمجموع زمان زیادی صرف 
شــد تا این دو تفکر به عنوان گام اول اصاح 
شد. خوشبختانه امروز در واقعیت می بینیم 
کیفیــت کالاهایی که توســط صنعتگران 
داخلی و شــرکت های دانش بنیان ساخته 
می شود از نظر کیفیت چیزی کم از کالاهای 

اروپایی ندارد.
مدیر برنامه ریزی و خرید فولاد مبارکه ادامه 
داد: در گذراندن این مراحل نیاز داشــتیم به 
اطاعات فراوانــی از زیرمجموعۀ تجهیزات 
خارجی دســت یابیــم که زمان بســیاری 
صرف این موضوع شــد؛ در گام بعد نیز باید 
صنعتگران خرد را در کل کشــور شناسایی 

می کردیم.
وی افزود: لازم بــود توانمندی های کوچک 
را در کنار هم قــرار دهیم و از آن اســتفاده 
کنیم. امــروزه صنعتگــران مــا امکانات و 
نقدینگی محدودی دارند؛ پس باید آن ها را 
تجمیع می کردیم و در قالب پروژۀ ســاخت 
ماشین آلات، تجهیزات و قطعات، بومی سازی 

را انجام می دادیم.
حیدری در ادامه گفت: اعتقــاد ما در فولاد 
مبارکه بر این است که سازندگان و پیمانکاران 
شرکت جزو ســرمایه های مجموعه اند؛ زیرا 
سرمایه تنها تجهیزات و ماشین آلات و نیروی 
انسانی نیســت. باید این نگاه اصاح شود و 
به حفظ و تقویت ســازندگان و پیمانکاران 
بپردازیم. بنابرایــن درخواســت بنده این 
اســت که مدیران شــرکت های فولادی از 
شــرکت های دانش بنیان حمایت کنند و با 
حضور در این شرکت ها فرصت هایی به وجود 
آورند که بتوان در بومی سازی از آن ها استفاده 

کرد.
مدیر برنامه ریزی و خرید فــولاد مبارکه در 
پایان گفت: فولاد مبارکه در اوج تحریم ها هیچ 
مشکلی برای تأمین قطعات، تجهیزات و مواد 
اولیه ندارد. این شرکت سخت ترین تحریم ها 
را پیش روی خود دارد، اما توانســته تمامی 
اقام تحریمی را تأمین کند. بنابراین اگر امروز 
فولاد مبارکه بتواند مواد اولیۀ موردنیاز ،یعنی 
کنســانتره و گندلۀ ورودی به شرکت را به 
میزان موردنیاز تأمین کند، قطعا امسال شاهد 
رکوردهــای خوبی در تولید فــولاد مبارکه 

خواهیم بود.

گزارش

  گزارش

 نوســان: معاون وزیر صمت و رئیس 
هیئت عامل ایمیدرو گفــت: در ماه های 
اخیــر ارزش بازارگردانی شــرکت های 
حوزۀ صنایع معدنی ازجمله فولاد مبارکه 
)فــولاد(، چادرملــو )کچــاد( و گل گهر 
)کگل(، ســرمایه گذاری معادن و فلزات 
)ومعادن(، فــولاد خوزســتان )فخوز( و 
صنایع مس )فملی( به ۸ هــزار میلیارد 
تومان رســیده اســت. این شــرکت ها 
عاوه بر بازارگردانی، با افزایش ســرمایه، 
گام های بلندی در جهت توسعۀ این بخش 
برداشته اند. شــرکت ملی مس 10 هزار 
میلیارد تومان افزایش سرمایه دارد. پس 
از آن فولاد مبارکه نیــز 10 هزار میلیارد 
تومان افزایش ســرمایه خواهد داشــت. 
فقط شــرکت ملی مس و فــولاد مبارکه 
افزون بر 4 میلیارد یورو پروژۀ توسعه ای در 
اختیار دارند که در نهایت به تقویت حقوق 

سهام داران می انجامد.
خداداد غریب پــور، دربارۀ وضعیت تولید 
در هفت ماهۀ نخســت امسال گفت: طی 
این مــدت، به رغم همه گیــری ویروس 
کرونا در کشور و با رعایت ضوابط مربوطه، 
با رشــد و همچنین جهش تولید برخی 
محصــولات ازجمله آلومینیــوم مواجه 
بودیم؛ به طوری که تولید ایــن فلز با ۷0 
درصد جهش همراه شد. وی افزود: تولید 
در زنجیرۀ آهن ازجمله کنسانتره، گندلۀ 
سنگ آهن و آهن اسفنجی به ترتیب 4، ۸ 
و 11.4 درصد افزایــش یافت. تولید کاتد 

مس نیز ۶ درصد رشد کرد.
غریب پــور دربارۀ نقش معــدن و صنایع 
معدنی در بورس گفــت: در ماه های اخیر 
ارزش بازارگردانی شرکت های این حوزه 
ازجمله صنایع مس،فولاد مبارکه، چادرملو 
و گل گهر، سرمایه گذاری معادن و فلزات، 
فولاد خوزستان و... به ۸ هزار میلیارد تومان 
رســیده اســت. وی افزود: این شرکت ها 
عاوه بر بازارگردانی، با افزایش ســرمایه، 
گام های بلندی در جهت توسعۀ این بخش 

برداشته اند.
غریب پور در ادامه گفت: شرکت چادرملو 
بیــش از ۵۸00 میلیارد تومــان افزایش 
سرمایه داشته است. شرکت ملی مس نیز 
10 هزار میلیارد تومــان و پس از آن فولاد 
مبارکه 10 هزار میلیارد تومــان افزایش 
سرمایه خواهد داشت. رئیس هیئت عامل 
ایمیدرو با تأکید بر اینکه در زنجیرۀ معدن 
و صنایع معدنی خبرها امیدوارکننده است، 
گفت: فقط شرکت ملی مس و فولاد مبارکه 
افزون بر 4 میلیارد یورو پروژۀ توســعه ای 
در اختیــار دارند که در نهایــت به تقویت 
حقوق ســهامداران می انجامــد. به گفتۀ 
وی، ارزش طرح های توســعۀ شرکت های 
بزرگ معدن و صنایع معدنی، معادل 4.۵ 
میلیارد یورو )به صــورت ارزی(، و 40 هزار 
میلیارد تومــان )به صورت ریالی( اســت.
غریب پور با اعام اینکــه معدن و صنایع 
معدنــی ۲4 درصــد بورس را تشــکیل 
می دهند، تصریح کرد: آیندۀ این شرکت ها 
از وضعیت کنونی بهتــر خواهد بود و بازار 
روبه رشدی خواهند داشــت. شایان ذکر 
است پیشنهاد افزایش ســرمایۀ شرکت 
از مبلغ ۲0۹000 میلیــارد ریال به مبلغ 
۳04۵00 میلیارد ریــال در تاریخ 11 آذر 
ماه به تصویب هیئت مدیره رسیده و جهت 
اظهار نظر به حســابرس و بازرس قانونی 
شرکت ارسال شده اســت. بدیهی است 
که پس از تأیید حســابرس قانونی، انجام 
افزایش ســرمایه منوط به تأیید سازمان 
بورس و اوراق بهــادار و تصویب در مجمع 

عمومی فوق العاده شرکت خواهد بود.

industry

بومی ســازی یکــی از مهم تریــن نیازهــای امــروز در صنعــت فــولاد کشــور اســت؛ چراکــه 
گزارش

گروه  صنعت
ــن  ــکان تأمی ــور، ام ــولاد کش ــت ف ــر صنع ــی ب ــراوان بین الملل ــای ف ــال تحریم ه ــا اعم ب
برخــی اقــلام بــرای فولادســازان فراهــم نیســت. در ایــن میــان، شــرکت فــولاد مبارکــه از ســال ۱۳8۱ تــا 
بــه امــروز بــا شــعار تأمیــن پایــدار و اقتصــادی اقــلام موردنیــاز کارخانــه، ۱۰۰ هــزار قطعــه را بومی ســازی 

کرده و کارنامه سی سالۀ موفقی در این زمینه دارد.

احمـــدرضـــــا بخشایی، رئیس واحد تعمیرات نســوز مجتمع فولاد سبا از رکورد 
عمر نســوز پاتیل شــمارۀ 1۳ با آجر منیزیت کربن بــه تعــداد 1۷4 ذوب خبر داد. 
 بخشایی ضــمن اشـــاره به صرفه جویــی تقریبی ۳0 میلیون ریالی به ازای افزایش 
عمر نسوز پاتیل در هر ذوب گفت: صرفه جویی ناشی از کاهش مصرف نسوز، منجر به 
کاهش مصرف نفر ساعت نیروی انسانی و کاهش مصرف گاز می گردد و به جز کاهش 
هزینه های ناشی از انرژی و توقف پاتیل، برای یک پاتیل صرفه جویی حاصل می شود.

ثبت رکورد عمر نسوز پاتیل در مجتمع فولاد سبا
مدیر خدمات عمومی و امور رفاهی فولاد مبارکه گفـــــت: با تمهیدات اندیشیده شده در 
مجموعۀ ترابری شرکت فولاد مبارکه و اجـــرای دقیـــق و مؤثر دستورالعمل های مرتبط، 
تصادف منجر به جرح در پنج سال گذشته گزارش نشده است.صادق فرخی افزود: در مقایسه 
با حجم قابل توجه سرویس دهی، نتایج بسیار مطلوبی در زمینۀ ایاب و ذهاب کارکنان پرشمار 
شرکت و افزایش ضریب ایمنی حاصل شده و خوشــبختانه ترابری این شرکت از سال ۹4 
تاکنون هیچ تصادف جرحی نداشــته و میزان حوادث و اتفاقات به حداقل رســیده است.

پنج سال بدون حادثه؛ دستاورد ناوگان حمل ونقل فولاد مبارکه

افزایش سرمایه10 هزار 
میلیارد تومانی فولاد مبارکه 

معاون خرید شرکت فولاد مبارکه عنوان کرد:

تأمینپایدارنیازمندیها
فولاد مبارکه از سال ۱۳8۱ با شعار تأمین پایدار و اقتصادی اقلام موردنیاز کارخانه، ۱۰۰ هزار قطعه را بومی سازی کرده است

 نوســان: با هدف حل چالش های فناورانۀ مطرح شــده در رویداد 
ریورس پیچ)Reverse Pitch( مرکز نــوآوری تحول دیجیتال 
فولاد، دومین دور بازدید شرکت های دانش بنیان از خط تولید فولاد 
مبارکه انجام شد. به گزارش نوسان و به نقل از خبرنگار فولاد با الزام 
و مأموریت مدیریت شرکت فولاد مبارکه به شرکت ایریسا مبنی بر 
تدوین برنامۀ هوشمندسازی و تحول دیجیتال در فولاد مبارکه، برنامۀ 
پنج ساله ای تدوین شــد. در همین زمینه و با هدف حل چالش های 
موجود در این خصوص، رویداد ارائۀ چالش های فناورانه در مهرماه 
سال جاری در دانشگاه تهران برگزار و پیشنهاد های برتر انتخاب شد. 

نهایتا ۱۲ تیم در مدت 4 روز از خط تولید فولاد مبارکه بازدید کردند.
این تیم ها در این مدت از واحدهای آهن ســازی، ریخته گــری، نورد گرم و 

انباشت و برداشت بازدید و از نزدیک با فرایند کار این بخش ها آشنا شدند.
کاربردهای هــوش مصنوعی و یادگیری ماشــین در حــوزۀ SIEM برای 
شناسایی تهدیدات و حمات سایبری و ایجاد پلتفرم امن و شفاف به منظور 
ارتقای امنیت و شفافیت فرایند خرید فولاد مبارکه با استفاده از فناوری های 
باک چِین و محاسبۀ چندطرفۀ امن ازجمله موضوعاتی بودند که شرکت های 
دانش بنیان برای طراحی و ایده پردازی های مرتبط با آن ها از مجموعۀ فولاد 

مبارکه بازدید کردند.
عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان پس از بازدید از واحد نورد گرم، در گفت وگو 
با خبرنگار فولاد با بیان اینکه تهدیدات ســایبری در ســال های اخیر علیه 
کشورمان افزایش یافته است، گفت: محافظت از فضای سایبری کشور، به ویژه 
فضای سایبری حوزۀ صنعت بسیار اهمیت دارد و باید بتوانیم برای مقابله با آن، 
تمهیدات لازم را بیندیشــیم. بهروز ترک لادانی فولاد مبارکه را از پیشگامان 
تحول دیجیتال در کشور برشمرد و خاطرنشــان کرد: این بازدید کمک کرد 
ایمانمان به توان داخلی قوی تر شود و تشویق شویم پژوهش های دانشگاهی را 

بیشتر به سمت صنعت و موارد مرتبط با صنعت سوق دهیم.
عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتی اصفهان و رئیس مرکز فناوری اطاعات 
این دانشگاه نیز پس از بازدید از واحد آهن ســازی و واحد انباشت و برداشت 
در گفت وگو با خبرنگار فولاد، توســعه یافتگی فولاد مبارکه را نشان از عمق 
فعالیت های علمی و پژوهشــی در این مجموعه عنوان کــرد و گفت: بازدید 
میدانی امروز موجب شــد بتوانیم دقیق تر و جامع تر با نیازمندی های فولاد 

مبارکه آشنا شویم و پیشنهاد های خود را مطرح کنیم.
علی فانیان افزود: بی شک حوزۀ گسترده ای که در بخش انبارهای فولاد مبارکه 
وجود دارد می طلبد ســامانه ای که هم دارای بنیۀ علمی قوی و هم کاربردی 
باشــد برای مجموعه فولاد طراحی شود. مدیران شــرکت های دانش بنیان 
و متخصصان دانشــگاهی طی مدت 4 روز بازدید از واحدهای مختلف فولاد 
مبارکه در جلســات تخصصی نیز به گفت وگو با مدیران و کارشناسان فولاد 

مبارکه پرداختند.

با وجود محدودیت های ناشی از شیوع بیماری کرونا محقق شد:
دست یابی به رکورد تولید ماهانۀ آهک دانه بندی شده 

در شرکت فولاد سنگ مبارکه
رئیس واحد خردایش و دانه بندی شــرکت فولادســنگ، از کســب رکورد 
قابل توجه تولید ۹۸ هزار و ۳۲۵ تن ســنگ آهک دانه بندی در این شرکت در 
آبان ماه گذشته خبر داد و گفت: این موفقیت هم زمان با سال جهش تولید و با 
تاش و ممارست یاران و همراهان جبهۀ تولید، اعم از مدیران، رؤسا، کارکنان 
خدوم واحد خردایش و همراهی و پشتیبانی بی دریغ واحدهای استخراج، فنی 
و تعمیرات و خدماتی در شرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ مبارکه به دست 
آمده است. اهمیت این رکورد از آن جهت است که در سابقه سی سالۀ فعالیت 
این شرکت دست یابی به این مقدار از سنگ آهک دانه بندی شده بی سابقه بوده 

است.
محمد کریمی، در ادامه با اشــاره به تاریخچۀ شــرکت فولادســنگ یادآور 
شد: با شروع ساخت شرکت فولاد مبارکه، از ســال 1۳۶0 عملیات اکتشاف 
کانسار سنگ آهک نیز آغاز شد و پس از مرحلۀ گمانه زنی و اکتشاف، منطقۀ 
حوض ماهی در جوار مجتمع فولاد مبارکه به عنوان معدن تجهیز و در ســال 
1۳۷0 شرکت معدنی و صنعتی حوض ماهی متولد شد. پس از آن بود که این 
شرکت با محول شدن مســئولیت های جدید در خصوص تأمین کلیۀ مواد 
معدنی مورداستفاده در شــرکت فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین فولادساز 
خاورمیانه، در ســال 1۳۹0 با عنوان شــرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ 

مبارکۀ اصفهان فصل نوینی از فعالیت خود را آغاز کرد.
رئیس واحد خردایش و دانه بندی شرکت فولادسنگ مأموریت این شرکت را 
تأمین مواد اولیه موردنیاز صنعت فولاد شامل سنگ آهک، آهن و دولومیت با 
تمرکز بر نیازهای گروه فولاد مبارکه عنوان و خاطرنشان کرد: با برنامه ریزی، 
مدیریت فرایندها، تــاش بی وقفه، درک متقابل یکدیگر، اســتفادۀ مؤثر از 
مکانیسم ها و به ویژه کاهش توقفات توانســتیم رکورد ماهانۀ تولید را در آبان 
ماه، با تولید ۹۸ هزار و ۳۲۵ تن ســنگ آهک دانه بندی )مجموع محصولات 
ســنگ آهک دانه بندی با ســایزهای ۷0-۳۵ میلی متر و ۵0-1۸ میلی متر( 

محقق سازیم.
محمد کریمی در پایان کســب این رکورد غرورآفرین را در شــرایط بحرانی 
ناشــی از فراگیر شــدن ویروس کرونا و نیز تحریم هــای ظالمانه علیه نظام 
مقدس جمهوری اسامی ایران، حائز اهمیت دانست و ابراز امیدواری کرد با 
یاری خداوند و همت و تاش هرچه بیشتر کارکنان، همچنان شاهد برداشته 
شدن گام های مؤثر در مسیر تعالی و بهبود مستمر گروه فولاد مبارکه و شرکت 

فولادسنگ باشیم.

فولاد مبارکه 
پیشگام تحول دیجیتال کشور 

عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان مطرح کرد:

 نوســان:بهنام ادیبــی، کارشــناس 
تولید کوره های قــوس الکتریکی ناحیۀ 
فولادســازی و ریخته گری مداوم، از ثبت 
رکــورد ۲1 ذوب بر روز در کورۀ شــمارۀ 
1 فولادسازی در تاریخ ســیزدهم آذرماه 
خبر داد و گفت: در سالی که شرکت فولاد 
مبارکه تولیــد ۷.۲ میلیون تــن فولاد را 
ســرلوحۀ کار و هدف خود قرار داده است، 
دســت یابی به این رکورد بسیار ارزشمند 

محقق شد.
 ادیبی در ادامه خاطرنشــان کرد: در این 
راستا، زمان تخلیه تا تخلیه به ۶۹ دقیقه و 
مصرف انرژی الکتریکی به 4۸۵ کیلووات 

ساعت بر تن مذاب کاهش یافت. 
وی افزود پیش از این نیز در تاریخ ۲۹ آبان 
ماه، رکــورد ۲0 ذوب در کورۀ شــمارۀ ۲ 

فولادسازی محقق شده بود.
عبدالرحیم ذوالفقاری، کارشــناس برق 

و ابــزار دقیق کوره های قــوس نیز ضمن 
تأکید بر نقش پایش مداوم پارامترها توسط 
مجموعۀ تولید و تعمیرات عنوان کرد: در 
این راســتا، توان الکتریکی کوره با در نظر 
گرفتن ظرفیت ترانســفورماتور افزایش 
یافت و نقطۀ بهینۀ کاری کوره با همفکری 
همکاران به نحوی تعیین گردید که تمامی 
تجهیزات جانبــی پذیرای ایــن افزایش 

ظرفیت باشند.

با انجام برنامه ریزی منسجم و کار تیمی دقیق به دست آمد:

دست یابی به رکورد روزانۀ تولید ۲1 ذوب در کورۀ قوس شمارۀ 1 فولادسازی
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معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان گفت: در حال حاضر ذخیره 
سد زاینده رود 1۷۲ میلیون مترمکعب است و ۸۶ درصد سد خالی است. حسن ساسانی 
اظهار کرد: در حال حاضر ورودی سد زاینده رود ۲۷ و خروجی آن 14مترمکعب بر ثانیه 
و ذخیره سد زاینده رود است. وی گفت: با توجه به حجم یک میلیارد و 400 میلیون 
مترمکعبی مخزن سد زاینده رود، در حال حاضر تنها 14 درصد سد زاینده رود آب دارد و 

۸۶ درصد سد خالی است. 

دبیر انجمن صنفی سنگ کاران اصفهان با بیان اینکه در حال حاضر با چالش کمبود 
کارگران ساختمانی مواجه هستیم، گفت: بازنشستگی کارگران ساختمان بعد از ۳۵ 
سال کار است و متاسفانه ثبات کاری در حوزه ساختمان برای کارگران وجود ندارد. ابوذر 
جهانگیری گفت: اگرچه طی سال های گذشته قیمت مسکن سیر صعودی داشته، اما 
حقوق کارگران ساختمانی با وجود تورم بالا، تنها حدود ۲0 تا ۳0 درصد افزایش یافته، از 

سوی دیگر امنیت شغلی در برای این دسته از کارگران وجود ندارد.

با کمبود کارگران ساختمانی مواجهیم86درصد سد زاینده رود خالی است
  گزارش

 نوســان:ذوب آهن اصفهان در راســتای خودکفایی و بومی 
ســازی و به دنبال تولید ریل های مورد نیاز راه آهن و مترو ۱۰ 
آذرماه ، موفق به تولید انبوه ریل زبانه ســوزن گردید و با این 
موفقیت چشمگیر ، ایران به جمع چهار تولید کننده ریل زبانه 
سوز در جهان پیوســت. منصور یزدی زاده مدیر عامل ذوب 
آهن اصفهان در این خصوص گفت: تولید ریل زبانه ســوزن که 
مصارف گســترده ای در صنعت ریلی کشور دارد، پس از تولید 
ریل های درون و برون شهری در دستور کار شرکت قرار گرفت 
و طراحی و ساخت غلتک های آن سه ماه طول کشید که توسط 
کارشناسان این شرکت باکار شبانه روزی با توجه به نیاز کشور 

انجام شد.

وی با اشــاره به این که هیچ محدودیتی در تولیــد ریل نداریم و برای 
صــادرات آن هم برنامه ریزی کــرده ایم، افزود: تولیــد این محصول 
ســخت تر از تولید ریل های دیگر اســت  و چون هیچ محور تقارنی 

ندارد، تولید آن پیچیدگی ها و حساسیت های خاصی دارد .
مدیر عامل ذوب آهن اصفهان به اهمیت ایــن ریل در صنعت حمل و 
نقل ریلی کشور اشاره کرد و گفت: کارهای تکمیلی بر روی ریل زبانه 
سوزن در شرکت دیگری انجام می شــود و در نهایت سوزن ریل ملی 

در خطوط کشور مورد استفاده قرار می گیرد. 
وی با اشاره به این که این ریل در طول 1۳ متر تولید می شود ، اظهار 
داشت: ریل ســوزن به صورت عمده جهت تغییر مسیر قطار استفاده 
می شــود و تا کنون تامین آن متکی کامل بــه واردات بود و لذا تولید 
آن  یک موفقیت بزرگ برای کشور است و توســعه حمل و نقل ریلی 

کشور را تسهیل می کند.

پیچیدگی های خاص 
در طراحی و تولید محصول

مهرداد تولاییان معــاون بهره بــرداری ذوب آهن اصفهــان در این 
خصوص گفت: طراحی این محصول توســط کارشناســان ذوب آهن 
انجام شده و  با توجه به تجربیاتی که در این زمینه داریم، در طراحی 

و تولید این محصولات جدید هیچ مشکلی نخواهیم داشت. 
وی افزود : دســتگاه ســوزن به مجموعه ای از ریل های خاص زبانه 
های ســوزن، صفحات اتصال، قطعات ریخته گری یا فورج شده، انواع 
تراورس ها و ... اطاق می شود که در خطوط و ایستگاه های راه آهن 
به منظور تعویض مســیر قطار مورد اســتفاده قرار می گیرد و امکان 

تغییر از یک مسیر به  مسیر دیگر را در تقاطع ها فراهم می سازد.
معاون بهره برداری ذوب آهن با اشاره به اینکه سوزن یک وسیله مهم 
و حیاتی در صنعت ریل است افزود: ریل سوزن در بین اجزای مختلف 
سوزن، از اهمیت بیشتری نســبت به دیگر قسمت ها برخوردار است، 
به نحوی که اســتفاده از ریل ســوزن اســتاندارد در عملکرد صحیح 

سوزن و جلوگیری از بروز حوادث ریلی بسیار موثر می باشد. 
وی با اشاره به این که تولید ســوزن ریل ۶0E1A1 دارای پیچیدگی 
های خاص در طراحی و تولید اســت گفت: این محصول برای ســال 
های طولانی از خارج کشــور تامین می گردید که عــاوه بر ارزبری 
زیاد، موجب وابســتگی به کشورهای دیگر نیز شــده بود و تولید این 
محصول نه تنها مانع خروج ارز از کشــور می گــردد، بلکه در صورت 

صادرات، ارز آوری نیز خواهد داشت.
معاون بهره برداری ذوب آهن ریخته گری فــولاد این محصول را نیز 
مهم دانست و گفت: پس از طراحی محصول، تامین قطعات مورد نیاز 
و آماده ســازی خطوط تولید، فولاد ریل ســوزن ریخته گری شده و 
تولید آزمایشی این پروفیل انجام و پس از حصول موفقیت آمیز کلیه 
پارامترهای مورد نظر، تولید ریل ســوزن ۶0E1A1 به طور انبوه نیز 

انجام گردید. 
وی تولید ریل ملی و قطعات ســوزن ریل را افتخار بزرگی برای کشور 
دانست که چشــم انداز جدیدی در توســعه صنعت حمل و نقل ریلی 
به وجود می آورد و اظهار داشــت : تولید این محصول اســتراتژیک با 
توجه به دانش فنی و تجربه پرســنل بخش های فولادســازی و نورد 
شرکت ذوب آهن و در انطباق با الزامات استانداردهای ذیربط صورت 

گرفت.

تولید از
صفر تا صد

محمد امین یوسف زاده مدیر مهندسی نورد ذوب آهن اصفهان نیز در 
این خصوص گفت: صفر تا صد این ریل در داخل طراحی شــد و تولید 

آن نسبت به ریل، چند برابر سخت تر بود. 
بعد از طراحی ، رفع اشکالات انجام شد و سپس به پروفیل رسیدیم و 
بعد از آن پروفیل نرمال شــد و تولید انبوه حاصل گردید. وی مصرف 
ریل زبانه سوزن در کشــور را حدود ۲ هزار تن دانست که البته همین 

مقدار هم جهت تعویض سوزن های قدیمی مورد نیاز است .

تولید ریل زبانه سوزن 
در ذوب آهن اصفهان

ایران به جمع چهار تولید کننده ریل زبانه سوزن پیوست؛

 نوسان:  بازار مرغ از چند هفته گذشته 
تا به امروز شرایط کم ســابقه ای را تجربه 
می کنــد، به طــوری که ایــن محصول 
پروتئینی با جهش قیمتی و کمبود در بازار 
مواجه شد. اتفاقی که البته بارها برای سایر 
کالاها در سال های گذشــته رخ داده بود. 
گوشت قرمز، تخم مرغ، کره، روغن جامد 
و مایع، ماکارونی، تن ماهی، پوشــک و... از 
جمله کالاهایی بوده اند که در ســه سال 
اخیر با مشکات متعددی مواجه شدند و 
مصرف کنندگان نتوانستند در برخی مقاطع 
به ســهولت این کالاها را مصرف کنند. اما 
اکنون همین مشکات این بار برای گوشت 

مرغ تکرار شده است. 
بررســی ها نشــان می دهد که معضات 
اخیر بازار مــرغ دارای وجوه پیدا و پنهانی 
است که به طور مســتقیم و غیر مستقیم 
بازار این محصول استراتژیک و مهم سبد 
خانوارهای ایرانی را تحت تاثیــر قرار داده 
است. در ســال های اخیر به دلیل افزایش 
قیمت گوشــت قرمز و ثابت نگه داشــتن 
قیمت گوشــت مرغ، بخشی از متقاضیان 
محصولات پروتئینی به سمت کالای ارزان 
تر یعنی گوشت مرغ کشیده شدند. این در 
حالی بود که تولیدکنندگان همواره از پایین 
نگه داشتن قیمت مرغ از سوی دستگاه های 
متولی بازرگانی داخلی گایه می کردند، چرا 
که معتقد بودند نرخ های مصوب به زیان آنها 
تمام می شود و باعث خارج شدن بخشی از 
تولیدکنندگان از چرخه مرغداری می شود. 
البته ثابت نگه داشتن قیمت مرغ تنها نتیجه 
کوتاه مدت داشت و تورم این کالا را مانند 
بسیاری از تجارب قبلی به آینده پرتاب کرد 

که آثار خود را در سال ۹۹ نشان داد. 
این کج کارکردی در بازار مرغ بخش های 
مختلفی را شامل می شــود که هر یک در 
مقاطعی از سال ۹۹ آشکار شد. در ابتدای 
سال شــاهد جوجه کشــی بودیم که آثار 
خود را چند ماه بعد در بازار گذاشــت. در 
واقع  سریال توزیع رانت با ارز 4۲00 تومانی، 
در بازار دان مرغ - ســویا و ذرت- اکران شد 
و عوارض تلخ آن به صورت »معدوم سازی 
جوجه ها« بروز پیدا کرد. اما این مسیر بعد از 
وارد کردن خوراک دام با نیت اصلی این گروه 
منحرف شد و خوراک با قیمت آزاد در بازار 
فروخته شد. در این سریال، جوجه ها قربانی 
سود حداقل ۳00 درصدی حاصل از رانت 

»4۲00« می شوند. 
بر این اساس در اینجا با یک چرخه  معیوب 
مواجهیم که موتور پیش برنده  آن ناپایداری 
مقررات است که منجر به کج کارکردی ها 
و تلفات مختلفی می شود. تخصیص دلار 
4۲00 تومانــی به نهاده هــای دام و طیور 
زمینه را برای جوجه کشی فراهم کرد، در 
مرحله  بعد جوجه کشی منجر به کمبود مرغ 
و افزایش قیمت می شود و در ادامه افزایش 
قیمت منتج به ممنوعیت صادراتی می شود 
و درنهایت ممنوعیت صادراتــی باعث از 
دســت رفتن بازارهای هدف می شود و در 
عین حال بازار داخل نیز دچار عدم تعادل 
می شود. از سوی دیگر و در ادامه این سیکل 
معیوب با ممنوعیت صادرات قیمت مرغ 
افت می کند و در نتیجه ســطح تولید و 
عرضه کاهش می یابد که خود ضربه ای به 

تولید است. 

بر اســاس لایحــه بودجه ســال 1400 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی اجازه دارد 
تمام یــا بخشــی از ســهام و دارایی های 
دولتی دســتگاه های اجرایی زیرمجموعه 
قوه مجریه و باقی مانده ســهام متعلق به 
دولت و شــرکت های دولتی در بنگاه های 
مشــمول واگذاری را مطابــق روش های 
مندرج در قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل چهل وچهارم قانون اساســی مصوب 
۲0 خرداد ســال 1۳۸۷ را با اصاحات و 
الحاقات بعدی واگذار و منابع حاصله را به 

ردیف ۳10۵0۲ واریز کند.
 بر اساس بند الف تبصره دو لایحه بودجه، 
عاوه بر روش های فوق، واگذاری ســهام 
در قالب صندوق های سرمایه گذاری قابل 
معامله در بورس ETF مشروط بر اینکه 
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی 
برای بلندمدت نباشــد یا عرضه سهام به 
روش ثبت سفارش نیز مجاز است. بر این 
اســاس این وزارتخانه مجاز اســت سهام 
شــرکت های تابعه در بورس اوراق بهادار 
تهران یا فرابورس ایــران را که در مالکیت 
دســتگاه های اجرایی یا شرکت های تابعه 
آنها و یــا بانک هــای دولتی قــرار دارند، 
واگذار کند. در صــورت واگذاری در قالب 
صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله 
در بورس، پــس از ایجــاد صندوق های 
سرمایه گذاری، انتقال ســهام یادشده در 
قالب معامات خارج از جلســه رســمی 
معامات بین صندوق ها و عرضه واحدها 
و صندوق های یادشده به عموم امکان پذیر 

است. 

شرط غیرقابل تحقق
همایون دارابی تحلیلگر بازار ســرمایه در 
گفت وگو با »جهان صنعت« شرط واگذاری 

مدیریت دولتی به مــردم را غیرقابل اجرا 
می داند. او در این باره توضیح می دهد: در 
حال حاضر ظرفیت قانونــی برای تحقق 
این شرط وجود ندارد یعنی حتی اگر این 
بند به تصویب مجلس هم برســد و تایید 
نهایی شورای نگهبان را هم به دست آورد 
از جمله مواردی است که بستر تحقق آن 
وجود نــدارد. دارابی با بیــان اینکه حتی 
تصویب قانون برای این تحــول هم آن را 
پیش نمی برد، می افزایــد: بهترین روش 
برای تحقق این شــرط، این بود که سهام 
را به طــور مســتقیم می فروختند یعنی 
سهام مدیریتی را به صورت بلوکی، خرد یا 
اقساطی می فروختند و به خریداران واگذار 

می کردند.
او اظهار می کند: در این روش، مدیریت و 
مالکیت در کنار هم بــه خریداران منتقل 
می شــود و بخش خصوصی هم با افزایش 
بهره وری و بهبود شرایط کار را جلو می برد. 
این تحلیلگر بازار سرمایه تصریح می کند: 
اما وقتی دولت ســهام خــود را در قالب 
صندوق ETF واگذار می کند، برای اینکه 
خریدار بتواند عاوه بر مالکیت، مدیریت 
را هم به دســت آورد مســیر ناهمواری را 
باید بگذراند. دارابی با طرح این پرســش 
که برای این امر، خریــدار باید چه تعداد 
از یونیت هــا را در اختیار بگیــرد عنوان 
می کند: برای تصاحب این یونیت ها عما 
خریدار مجبور است چند شرکت را با هم 
بخرد زیرا هــر یونیت مخلوطــی از چند 
شرکت اســت؛ مساله این اســت که باید 
آنقدر یونیت خریــداری کند تا بتواند کل 
آرای یک ETF را هم به دســت آورد! او 
تاکید می کند: در واقع تغییری در انتهای 
این مسیر ایجاد نمی شــود؛ درست است 
که امکان دارد این بنــد را در قانون جای 

دهند اما انتهای مســیر آن با لحاظ کردن 
واقعیت های کنونی بن بست است.

راه حل بینابینی دولت
در خصوصی سازی

این تحلیلگر بازار ســرمایه بــا بیان اینکه 
مقولــه صندوق هــای دولتی بــه نوعی 
جایگزین خصوصی ســازی و اجرای اصل 
44 شــده اســت توضیح می دهد: به نظر 
می رســد که دولــت در واقــع تمایلی به 
واگــذاری مدیریت ها ندارد؛ اما ســهام را 
در قالب صندوق ارائه می کنــد و این ارائه 
ســهام به عنوان درآمد شناسایی می شود 
اما مدیریت همچنان در دست دولت باقی 
می ماند. دارابی تاکید می کند: در حقیقت 
این روش نه عما خصوصی سازی واقعی 
است و نه عدم آن. این یک راه بینابینی بر 
اساس ظرفیتی اســت که در دستگاه های 
دولتی بــرای پذیرش خصوصی ســازی 
وجــود دارد. او ادامه می دهد: بر اســاس 
اباغیه مقام معظم رهبری در مورد اصل 
باید شرکت های دولتی عرضه شوند. آنچه 
امسال دولت در قالب این صندوق ها عرضه 
می کند همان شرکت هایی هستند که در 
دولت های نهم و دهم پذیرفته شده بودند. 
یعنی تمامی بانک ها، بیمه ها و پالایشگاه ها 
مربوط بــه دولت قبل هســتند و در بازار 
سرمایه پذیرش شــده اند و در دولت های 
اول و دوم آقای روحانی شاهد اجرای اصل 

44 و پذیرش شرکت های جدید نبوده ایم.

پیش نیازهای موفقیت عرضه 
صندوق های دولتی

ایــن تحلیلگــر بــازار ســرمایه تصریح 
می کند: از آنجا که یــک راه حل بینابینی 
به عنوان ETFها مطرح شــده که در آن 

سهام واگذار می شــود اما مدیریت واگذار 
نمی شــود، خریداران دو انتظــار بزرگ از 
دولت دارند. نخست اینکه سودآوری این 
بنگاه ها از طرف دولت مــورد تهدید قرار 
نگیرد و بــه نوعی تضمین شــود. دارابی 
توضیح می دهد: مثا وقتی پالایشــگاه ها 
واگذار می شــوند مهم ترین مشــکلی که 
وجود دارد و در حال حاضر هم گریبانگیر 
پالایش اول یا دارادوم است عدم شفافیت 
در اقتصاد آنهاست. دولت اگر می خواهد در 
مورد اجرای سیاســتی که در آن سهام در 
قالب یونیت ها واگذار می شود اما مدیریت 
واگذار نمی شود موفق باشد، باید بازدهی را 
برای خریدار افزایش دهد. زیرا خریدار به 
بازدهی نیــاز دارد. او تصریح می کند: این 
بازدهی هم از دو محل حاصل می شــود. 
یکی EPSها یــا ســودهای نقدی که 
شــرکت ها پرداخت می کنند و دوم تغییر 
ارزش ایــن یونیت ها متناســب با قیمت 
ســهام و بازار. او ادامه می دهد: در نتیجه 
دولت باید در ابتدا به عنوان مثال در مورد 
پالایشگاه ها رگولاتوری را ایجاد کند تا روند 
سودآوری آنها دستخوش تغییرات ناگهانی 
نشود. یعنی کاما شفاف شود. چه در مورد 
بانک ها و چه در مورد پالایشــگاه ها و بقیه 
صنایع مانند خودروسازها که می خواهند 
در دوره های بعدی عرضه کنند دولت باید 
از قیمت گذاری دستوری پرهیز کند. مثا 
در مورد خودرو باید اجازه دهد سهامی که 
در قالب ETFها عرضه می شود سودآوری 
واقعی داشته باشد. دارابی دومین نکته مهم 
را بازارگردانی عنوان کرده و می افزاید: در 
ساختار این صندوق ها باید رکن بازارگردان 
دیده شــود. زیرا نبود بازارگــردان باعث 
می شــود که صندوق ها در سطح واقعی 
معامله نشــوند. به عنوان مثــال دارایکم 
تا ۳0 درصد هم کمتــر از NAV یا ارزش 
خالص دارایی ها معامله می شد. این روند 
به دلیل آن است که یک بازارگردان قوی 
وجود ندارد که از ارزش یونیت ها در سطح 
واقعی و در تناســب با قیمت ســهام آنها 
نگهداری کند. مثا قیمت ســهام داخل 
صنــدوق 1000 تومان اســت اما قیمت 
سهام هر یونیت در بازار ۸00 تومان است. 
این دومین آسیب برای این روش واگذاری 
سهام است. این تحلیلگر بازار سرمایه ابراز 
می کند: نتیجه اینکه دولت ابتدا باید راهی 
را در پیش بگیرد که شرکت ها سود واقعی 

خود را کسب کنند. 
دارابی اظهار می کند: وقتی دولت سهام را 
مســتقیما به مردم می فروشد، خریداران 
عاوه بر اینکه ســود را در نظر می گیرند 
توجه کنند که با تغییر مدیریت و افزایش 
بهره وری چه میزان سود بیشتری در آینده 
کســب می کنند. اما در این نوع از عرضه 
چون قرار است بهره وری همان قبلی باشد، 
مدیران هــم تغییر نمی کننــد و در واقع 
همان شرایط قبل حاکم است. دولت باید 
خودش به گونه ای مدیریت کند که سود 
این شرکت ها واقعی باشد، ریزش نداشته 
باشد و دستخوش تغییرات ناگهانی نشود. 
همچنیــن مانند وضعیت پالایشــگاه ها 
ابهام آمیز نباشــد و در همیــن حال رکن 
بازارگردانی قوی هم برای صندوق تعیین 
کند که ارزش این صندوق ها را متناسب با 

ارزش روز سهام داخل آنها تثبیت کند.

بنبستواگذاری
تداوم واگذاری صندوق های دولتی در بودجه 1400 بررسی شد؛گزارش

چرخه  معیوب و
مرغ چند نرخی

تداوم واگذاری سهام  دولت در صندوق های سرمایه گذاری مورد تردید ناظران اقتصادی قرار دارد

 نوســان: مدیر نگهداری و تعمیرات 
شــرکت پالایــش نفــت اصفهــان، 
پیش بینی دوره تعمیرات اساســی این 
تجهیز کلیدی را حــدود 4۵ روز کاری 
اعام کرد و گفت: سعی می شود با ادامه 
فعالیت هــا به صورت مســتمر و تاش 
بی وقفه همــکاران، این تعمیرات زودتر 

از موعد به پایان برسد.
علیرضــا قزوینــی زاده افــزود: در این 
تعمیــرات واحد هــای بهره بــرداری، 
بازرســی فنــی، مهندســی عمومی و 
HSE همکاری خواهند داشــت. وی 
تعمیرات اساســی در واحد های شرکت 
پالایش نفــت اصفهــان را بــا در نظر 

گرفتن تمام شــرایط عملیاتی درحال 
اجرا دانســت و گفت: کارخانه برق واقع 
در واحــد آب و برق و بخــار مجهز به ۵ 
ژنراتور برق با ظرفیت 1۶مگاوات است 
که هر ژنراتور پس از ۶0 هزار ســاعت 
کارکرد تحــت تعمیرات اساســی قرار 

می گیرد.

شــرکت پالایش نفت اصفهان فعالیت 
خــود را در زمینــه پالایــش نفت خام 
و تولیــد فرآورده های نفتــی و تامین 
خوراک صنایع پایین دســتی از ســال 
1۳۵۸ آغاز کــرده اســت و حدود ۲۳ 
درصد از فرآورده هــای نفتی مورد نیاز 

کشور را تولید می کند.

مدیر نگهداری و تعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان اعلام کرد:

تعمیرات اساسی مولد برق شماره پنج شرکت پالایش نفت اصفهان

دولت لایحه بودجه سال آینده کل کشور را تقدیم مجلس شورای اسلامی کرد تا پس از گذراندن 
پروسه بررسی و تصویب، به قانون بدل شود. یکی از مهم ترین نکات بودجه سال آینده، تداوم 
واگذاری سهام باقی مانده دولت در شرکت ها در قالب صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله در 
بورس یا همان ETFهاست؛ اقدامی که در سال جاری نیز تجربه شد اما نتوانست اهداف تعیین شده را محقق 
کند. قرار است دولت در سال آینده نیز به این روش واگذاری ادامه دهد با این شرط که تشکیل این صندوق ها با 
مدیریت دولتی برای بلندمدت نباشد؛ شرطی که با توجه به شرایط عرضه ETFها، عملیاتی شدن آن از سوی 
ناظران اقتصادی به شدت مورد تردید قرار دارد و تحلیلگران آن را تکرار بن بست واگذاری مدیریت دولتی به 

مردم می دانند.
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آیا اکنون زمان مناسبی برای خرید خانه است؟ آیا شرکت شما باید 
اقدام به تعدیل نیرو کند؟ آیا باید دولت قیمت سوخت را گران نماید؟ 
هر بار که مردم، شرکت ها، یا دولت برنامه ای می ریزند این یعنی بطور 
ضمنی دست به پیش بینی می زنند. تصمیمات ما بر مبنای انتظارات مان 
در مورد آینده است. اما تا چه حد این پیش بینی ها درست از آب در 
می آیند؟ البته رشته های معدودی مانند هواشناسی وجود دارند که 

دقت پیش بینی های خود را بررسی می کنند، اما سایرین چه؟
تنها روش قابل اطمینان برای پاسـخ به این سـوال برگزاری یک تورنمنت اسـت که 
در آن از شـرکت کنندگان خواسـته شود همزمان در مورد وقایع مشابهی پیش بینی 
کننـد. امـا زبـان روزمره ما مبهم اسـت؛ اگر واقعـه ای اتفاق بیافتد شـخص می تواند 
بگویـد "مـن گفتـم کـه احتمـال دارد" و اگر اتفـاق نیافتد خواهد گفـت "من فقط 
گفتـم احتمـال دارد". از این جهت شـرکت کنندگان در تورنمنت بایـد نظرات خود 
در مـورد آینـده را بـه یـک عدد که نماینـده احتمال وقوع باشـد، مثـا از 0.001 تا 

۹۹.۹۹۹ درصـد، تبدیل کنند.
فیلیـپ تتـاک، اسـتاد روانشناسـی و مدیریـت دانشـگاه وارتـون، در اواخـر دهـه 
1۹۸0 چنیـن تورنمنتی را با ۲۸4 اقتصاددان، دانشـمند علوم سیاسـی، و تحلیل گر 
اطاعاتـی برگـزار کرده و از آنهـا در مورد احتمال وقایع مختلف پرسـید: آیا آپارتاید 
در آفریقا بدون خشـونت به پایان خواهد رسـید؟ آیا گورباچف )رئیس جمهور وقت 
شـوروی( بـا کودتا برکنار خواهد شـد؟ آیـا آمریکا در خلیج فـارس به جنگ خواهد 
رفـت؟ آیـا اتحـاد ایالت هـای کانـادا از هـم خواهد پاشـید؟ تـا پایان ایـن تحقیق در 
سـال ۲00۳ کارشناسـان بیش از ۸۲000 پیش بینی کرده بودند. تتاک همچنین 
از آنهـا می پرسـید کـه چگونـه بـه هـر نتیجه گیـری رسـیدند، و بررسـی می کـرد 
وقتـی پیش بینی شـان غلـط از آب در می آمـد چطـور واکنـش نشـان می دادنـد، و 
چگونـه تئوری هـا و پیش بینی هـای مختلف و اطاعـات جدیدی که از دیدگاه شـان 

پشـتیبانی نمی کـرد را ارزیابـی می نمودند.
نتیجـه چنـد دهـه تحقیقـات تتـاک نشـان داد کـه در عمـل پیش بینی هـای 
کارشناسـان و متخصصیـن بطـور میانگیـن خیلی بهتـر از حدس و گمـان تصادفی 
نبودند. افرادی که پیش بینی بخشـی از شغل شـان اسـت و در تلویزیون و روزنامه ها از 
آنها نقل قول شـده و به دولت ها و سـازمان ها مشـاوره می دهند در دیدن آینده بهتر 
از بقیـه ما نیسـتند. به نظر او در این عصر فـوق تخصص گرایی آکادمیک هیچ دلیلی 
وجـود ندارد کـه تصور کنیم دانشـمندان علوم سیاسـی، اقتصاددانان، و متخصصین 
حوزه هـای مختلـف بهتـر از خواننـدگان مجـات توانایـی دیـدن آینـده را دارنـد.
تتـاک تحقیقـی قدیمـی را نقـل می کنـد کـه در آن یـک مـوش در یـک مارپیچ 
قـرار داده می شـود بـا دو مسـیر پیـش رو، یکـی بـه چـپ و دیگـری بـه راسـت، و 
هـر بـار فقـط یکـی از آنهـا حـاوی غذا بـود. امـا این غـذا هر بار بطـور تصادفـی و با 
احتمال ۶0 به 40 در سـمت چپ گذاشـته میشـد. موش پس از مدتی متوجه این 
موضوع شـده و در نتیجه تقریبا همیشـه بسـمت چپ میرفت، این یعنی ۶0 درصد 
موفقیت. وقتی تسـت مشـابه روی دانشـجویان صورت گرفت و از آنها خواسـته شد 
محـل غـذا را پیش بینی کننـد آنها به دنبال یک الگوی مشـخص می گشـتند و در 
نهایت نمره ای بهتر از ۵۲ درصد کسـب نکردند. موش حسـن شـهرتی نداشـت که 
بخواهـد از شکسـت خـوردن خجالـت زده شـود ولی انسـان ها داشـتند و به همین 
دلیـل مـدام بـه دنبال یـک فرمول مخفی برای حل مسـاله می گشـتند و در نتیجه 

نمـره بدتری کسـب کردند.
بـا ایـن همـه تتـاک معتقد اسـت کشـف کـرده چـرا بعضـی افـراد در پیش بینی 
آینـده بهتـر از دیگران هسـتند؛ ایـن ربطی به عقایدشـان ندارد، بلکه بـه نحوه فکر 
کردن شـان مربوط اسـت. او افراد را به دوسـته جوجه تیغی و روباه تقسـیم می کند. 
افـرادی که امتیاز کمتری در پیش بینی کسـب می کننـد )جوجه تیغی( یک تئوری 
مهـم و بـزرگ دارنـد و تاش می کننـد آن را بـرای توضیح چیزهای دیگـر هم بکار 
ببرنـد و اعتمـاد بنفـس بسـیار زیادی در مـورد درسـتی پیش بینی های شـان دارند. 
جوجـه تیغی کسـی اسـت که روابـط بین الملل را متاثـر از فقط یک نیـرو می بیند، 
مثـا تعـادل قدرت ها، جنگ تمدن ها، جهانی سـازی، بـازار آزاد. این افراد همچنین 

از نظر سیاسـی افراطی تر هسـتند.
امـا افـراد با امتیـاز بالا )روبـاه( چیزهای کوچک بسـیاری می دانند و بـه تئوری های 
بـزرگ مشـکوکند. پیش بینـی از نظر آنها فراینـدی انعطاف پذیـر و از منابع مختلف 
بـوده و اعتمـاد بنفـس بالایی در مـورد دقت پیش بینی های خـود ندارنـد. روباه ها از 
پیش بینی هـای گذشـته و اشـتباهات خـود درس می گیرند و عقایدشـان را بـا ورود 

اطاعـات جدید تنظیـم می کنند.
بـه عقیـده تتاک ما انسـان ها از کشـش غریضی خـود به سـمت جوجه تیغی های 
جبرگـرای دارای اعتمـاد بنفـس کاذب رنـج می بریـم و به آنها بها و توجه بیشـتری 
می دهیـم. پیش بینی هـای جوجـه تیغی ها نـه برای بیـان واقعیت بلکـه دادن حس 
بهتـر به پیروان ایدئولوژیک شـان اسـت. طرفـداران هر دیدگاه تمایل دارند بشـنوند 
کـه هرچه رقبای شـان انجـام می دهند به نتیجه بـدی خواهد انجامیـد، و اگر بحث 
بـه جزئیـات تخصصی برسـد کانال تلویزیـون را عـوض می کنند. در همین راسـتا، 
در رادیـو، تلویزیـون و رسـانه های نوشـتاری مرز بین تخصص و هواداری محو شـده 
اسـت. البته شـاید پیش بینی های تلویزیونی آثار چندان عمیقی نداشـته باشـند اما 
مشـاوره و پیش بینی هـای داده شـده به دولت و دسـتگاه های نظامـی و امنیتی چرا. 
و بـدون شـک روانشناسـان در این زمینه چیزهای خوبی برای یـاد دادن به ما دارند.
نتیجـه جالـب دیگر تحقیـق تتاک این بـود که در جریـان فرآیند تفکـر نقادانه به 
عقایـد خود، شـرکت کنندگان در تورنمنـت در دیدگاه های سیاسـی خود معتدل تر 
شـدند زیـرا در یافتنـد پیش بینی صحیح تر نیازمنـد اصاح عقاید خود بـا اطاعات 
جدیـد اسـت. همچنین نـگاه رادیـکال آنها بـه جناح سیاسـی مقابل خـود کاهش 
یافت زیرا متوجه شـدند در مورد آنها خیلی کمتر از دیدگاه خودشـان آگاهی دارند 

و ایـن افزایـش عـدم اطمینان باعث نگاه معتـدل تر به دیگـران گردید.

جامعه ایــران در حال گذراندن 
یکی از سخت ترین دوران چند 
دهه گذشته است. در حالی که 
دولت به دلیل تحریم و کاهش 
شدید درآمدهای نفتی قادر به 
ایفای بخش زیادی از تعهدات 
خود نیست،شیوع ویروس کرونا فشــار زیادی به زندگی 
مردم وارد آورده اســت. در این شــرایط دو موضوع برای 
اقتصاددانان نگران کننده اســت؛ یکی گرفتار شدن بخش 
زیادی از جامعه در تله فقر مطلق و دیگری تشدید نابرابری 
در حوزه آموزش و نگرانی اصلی این است که هر دو چالش، 

می توانند فشار مضاعفی به نسل آینده وارد کنند.
تورم باعث کوچک شدن سفره مردم می شود و فقر کالری 
را تشدید می کند. فقر غذایی، وضعیت سامتی افراد را به 
خطر می اندازد و بیشــتر از همه کودکان در حال رشد در 
معرض خطر هســتند. در عین حال کرونا باعث تعطیلی 
مدارس شــده و عدم حضور کودک در مدرسه به خصوص 
در دوره ابتدایی و پیش دبســتانی و به خصوص در مناطق 
کم درآمد که خانواده سطح تحصیلی پایینی  دارد و قادر به 
تأمین وسایل ارتباطی نیست، ریسک بازماندگی از تحصیل 
را افزایش می دهد. دور شدن از مدرسه برای پسرانی که در 
خانواده های فقیر زندگی می کنند، باعث جذب زودهنگام 
آنها بــه بازار کار می شــود و بــرای دختران نیز ریســک 

کودک همسری افزایش می یابد. 

جامعه ایران طی ۹ سال اخیر، به طور مرتب با کاهش درآمد 
سرانه مواجه شده و چشم انداز ما رســیدن به درآمد سرانه 
کشورهایی مثل بنگادش و پاکستان و هند است. نشانه های 
ورود جامعه ایران به دایره فقر را می توان از تحولات مصرف 
خانواده ها رصــد کــرد. از جمله این که مصــرف حقیقی 
خانوده های ایرانی در سه سال گذشته،دست کم سه درصد 
کاهش یافته اما ترکیب هزینه های مصرف خانوارها نشان 

می دهد کاهش رفاه بیش از سه درصد بوده است.
اقتصاددانــان می گویند جامعه ای که بــا کاهش تنوع در 
مصرف مــواد غذایــی و از آن مهم تر در تامیــن نیازهای 
ضروری غذایی مواجه باشــد آینده نگران کننده ای خواهد 
داشت. مشکات تغذیه ای پیامدهای نامطلوب اجتماعی-

 اقتصادی و بهداشــتی از جمله افزایش مرگ ومیر، ابتا به 
بیماری ها، افزایــش هزینه های درمــان، کاهش ضریب 
هوشــی و قدرت یادگیری، کاهش توان کار و کاهش توان 
جسمی را به دنبال دارند و روند توسعه کشور را به مخاطره 

می اندازد.
نظام آموزشی با شعار "مدارس و دانشگاهها  تعطیل  است، 
اما  آموزش  تعطیل  نیســت".   به  جنگ کرونا رفته است. 
آموزش تعطیل نیست اما تحلیلگران نسبت به نتایج آن ابراز 
نگرانی می کنند. ارزیابی تحلیلگران این است که آموزش 
مجازی جایگزین خوبی برای کاس درس نیســت چون 
کودکان کمتــر می آموزند و عادت یادگیــری را فراموش 

می کنند.

جو بایدن، رئیس جمهور منتخب ایالات متحده در گفت و گو با توماس فریدمن، ستون نویس 
سرشناس روزنامه نیویورک تایمز به تشریح دیدگاه هایش درباره مسائل داخلی و خارجی 
پرداخت. بایدن با تاکید بر اینکه بر سر حرف خود در مورد بازگشت به برجام ایستاده است، گفت: 
»بازگشت به برجام دشوار است؛ اما من همچنان به وعده ای که داده ام، پایبندم.« بایدن پیش تر 
در مقاله ای که سیزدهم ماه سپتامبر در سی ان ان منتشر شد، تاکید کرده بود که بازگشت 
ایران به اجرای کامل برجام می تواند نقطه شروعی برای آغاز مذاکرات در حوزه های دیگر باشد.

آذربایجان شرقی به عنوان دومین تولیدکننده سیب ایران، ظرفیت های بالایی برای 
صادرات پوره سیب با نام تجاری »اسپتیک« Aseptic دارد که قیمت هر بشکه از آن 
)آب میوه( با قیمت های روز حداقل ۶ برابر یک بشکه نفت است. هر بشکه پوره سیب، 
موسوم به »اسپتیک«، در بازارهای جهانی حداقل ۲۵0 دلار قیمت دارد و در روزگاری 
که قیمت هر بشکه نفت حدود 40 دلار است، اندک توجه و تسهیل سرمایه گذاری برای 
توسعه بیشتر صنایع تبدیلی کشاورزی می تواند بستر خوبی در اقتصاد بدون نفت باشد.

ارزش صادراتی پوره سیببایدن:  سر حرف خودم هستم

آنی تایم و آنی وِر

جوجه تیغی، روباه
 و گوی پیشگو

 پیش بینی 

 نگاه
  کلام آخر

تله فقر نسل آینده

نگاره

جلسه

زبـان اسـت دیگـر، گاهـی نمی چرخـد. 
اشـتباه می کنـد؛ مثـا آروم نمی گیریم 
را نمی گیگیریـم می گویـد. البتـه بهتـر 
اسـت این اشتباه لسـانی را قبول کنیم و 
قلدرمآبانه سـهو زبانی خودمـان را گردن 
دیگـران نیندازیـم خـود نویسـنده ایـن 
متـن کـه زبانش کیبورد لپ تاپ اسـت، 
بارها در نوشـتن دچار اشـتباهی سهوی 

شـده اسـت که بیـا و ببین.
برخی اشـتباه ها امـا اتفاقی نیسـت. این 
که نماینده ای دو کلمه سـاده انگلیسـی 
را   »anytime & anywhere«
» آنـی تایـم، آنـی ورِ« تلفـظ مـی  کند، 
جـوان  نماینـده  ایـن  می دهـد  نشـان 
پارلمـان، تـا بـه حـال ایـن دو کلمـه را 
ندیده، نخوانده و نشـنیده اسـت. همین 
الان ایـن دو کلمـه وارد ادبیـات فارسـی 
مکالمـات  و خیلی هـا در  اسـت  شـده 
روزمـره خـود از آن اسـتفاده می کنند و 
ایـن که جنـاب نماینده ایـن چنین آنها 
را تلفـظ می کنـد، بسـی جـای تعجـب 

دارد. 
بـا مـرور از ایـن جنـس اشـتباهات، پی 
بـه ایـن مسـئله می بریـم که  ندانسـتن 
در برخـی مسـؤولان مـا یـک اپیدمـی 
اسـت. وقتی نماینده ای در مجلس دهم، 
مشـهورترین مـوزه دنیـا یعنـی لـوور را 
»»لـووُر، لوورِ، لـووووور و لوبر« می خواند 
یـا عضو شـورای شـهری در شـیراز ونیز 
ایتالیا را متعلق به سـوئیس می داند، باید 
هـم مامـوران آژانس بین المللـی اتمی » 
آنـی تایـم ، آنـی ورِ« به ایران سـر بزنند!

وقتی کریمی قدوسـی که چنـد دوره ای 
هـم نماینده اسـت؛ ان پی تی یـا معاهده 
منع اشاعه ساح هسـته ای )N.P.T( را 
به اشـتباه )MPT( می نویسـد، تو خود 

حدیـث مفصل بخـوان ازین مجمل.
دلیل این ندانستن ها ساده است.

اول: ایـن افراد کتـاب نمی خوانند. قطعا 
کسـی که کتـاب خوانـده اسـت حداقل 
یکبـار هـم که شـده نـام این مـوزه و آن 
شـهر و برخـی کلمـات انگلیسـی  دیده 

است.
سـر  اینترنـت  بـه  افـراد  ایـن  دوم: 
بارهـا  و  بارهـا  اینترنـت  در  نمی زننـد. 
چنیـن کلماتی قابل مشـاهده هسـتند.
سـوم: ایـن افـراد فیلـم نمی بینـد. در 
فیلم ها و سـریال  هـای داخلی و خارجی 
بـه کـرات از این کلمات اسـتفاده شـده 

است.
چهارم: ایـن افراد مشـورت نمی کنند. 
بـه هر دلیلـی برخی مسـؤولان کشـور، 
کتـاب نمی خواننـد، بـه اینترنـت سـر 

نمی زننـد و فیلـم نمی بیینـد.
بـه نظـر می رسـد آنهـا قبـل از اینکـه 
حرفـی را بزننـد یـا متنـی را بخواننـد با 
کسـی مشـورت نمی کننـد و از آنها نظر 

نمی خواهنـد.
بـاور کنیم این اشـتباهات لپی، لفظی یا 
حاصل اشـتباه و خستگی نیست. این ها 
حاصـل ندانسـتن اسـت. اداره کشـور، 
مائـده آسـمانی نیسـت کـه بـه یـک 
انسـان برسـد و او بـا خـوردن آن بتوانـد 
بـه همـه امـور مسـلط باشـد. تنهـا راه، 
خواندن و اسـتفاده از تجریبـات دیگران 
اسـت. ایـن اشـتباهات شـاید از مـردم 
عـادی پذیرفتنـی باشـد امـا از کسـی  
که سرنوشـت، آینـده و ثروت ما دسـت 

آنهاسـت، قابـل قبول نیسـت.

توصیه اول: به لیست کارهای روزمره خود کاملا پایبند باشید
بزرگ تریـن خطاهـا از کوچک تریـن غفلت هـا آغـاز می شـود و بـه 
همین دلیل هم هسـت که سرمنشـا تمام بی نظمی ها و اشـتباهات 
در تیم هـای کاری از بـی توجهی اعضای تیـم و در راس آنها رهبر تیم 
نسـبت بـه کارها و فعالیت هایی آغاز می شـود که از قبـل برنامه ریزی 
شـده اند و مـا از آنهـا با عنوان لیسـت کارهـای روزمره یـاد می کنیم.

توصیه دوم: نگرانی و تردید را متوقف کنید
آنچـه بـه شـدت از قابلیت هـا و پتانسـیل های یک مدیـر می کاهد، 
وجـود حـس تردیـد و بدبینـی او نسـبت بـه دیگـران و مهم تـر از 
آن در مـورد آینـده اسـت. بنابرایـن همیشـه به همـان چیزی فکر 
کنیـد کـه دوسـت داریـد اتفاق بیفتـد. نگرانـی و تردید یـک مدیر 
ماننـد سـم مهلکـی اسـت کـه بـه تمـام کارکنـان سـرایت می کند 

مـی دارد. بـاز  موثـر  کار  از  را  آنهـا  و 

توصیه سوم: ارزش ها را بر کمیت ها 
مقدم بدارید

همزمـان  انجـام  داده  نشـان  تحقیقـات 
نتایـج  بـه  فعالیـت  و  پـروژه  چندیـن 
نخواهـد  منتهـی  مطلوبـی  و  درخشـان 
شـد و کیفیـت نهایـی کارها را به شـدت 
تنـزل می بخشـد. البتـه ایـن بـه آن معنا 
نیسـت کـه حتما خـود را صرفا بـه انجام 
یک فعالیـت یا اجرای یک پـروژه محدود 
کنیـد، چراکـه ایـن کار باعـث کنـد شـدن سـرعت پیشـرفت امـور 
می شـود. بهتریـن راهبـرد در ایـن میـان عبـارت اسـت از تمرکـز بر 
اولویت هـای موثر و کلیـدی و انجام دادن همزمان دو یا سـه پروژه ای 
کـه شـما را تا حـد زیـادی به هـدف نهایی تـان نزدیک تـر می کنند.

توصیه چهارم: با خودتان جلسات منظمی برگزار کنید!
یکـی از بهتریـن و در عیـن حـال عجیب تریـن عـادات مدیـران و 
رهبـران بـزرگ ایـن اسـت کـه بـا خـود جلسـات منظمـی برگزار 
می کننـد و به اصطـاح »با خود خلوت می کننـد«. بنابراین توصیه 
می شـود تمـام مدیـران حداقـل هفتـه ای یـک بـار با خود جلسـه 
بگذارنـد و در جریـان ایـن جلسـات هـم عملکـرد پیشـین و نقاط 
قـوت و ضعـف شـان را بررسـی کننـد و هم بـرای انجـام پروژه های 

آتـی برنامه ریـزی کنند.

توصیه پنجم: به هیچ عنوان در برابر تغییر دادن خود مقاومت نکنید
یکـی از بدتریـن رفتارهایـی که از یک مدیر یا رهبر ممکن اسـت 
سـر بزند مقاومت و خیره سـری او در برابر تغییر دادن خود اسـت. 
تغییر مثبت و سـازنده برای هر فرد و سـازمانی واجب است. کافی 
اسـت نگاهـی بـه اطراف خـود بیندازیـد و ببینید که همـکاران و 
اطرافیان شـما چگونـه با تغییر دادن خود بـه موفقیت های فردی 
و سـازمانی بزرگـی دسـت پیدا کرده اند، پس شـما هـم می توانید 

بـا تغییـر دادن خـود و محیط اطرافتان به موفقیت دسـت یابید.

توصیه ششم: خودتان را اخراج کنید!
اثـر  بـرای کارکنـان  بـالا  از  شـوک های مدیریتـی و نهیـب زدن 
معجزه آسـایی دارد، چـه رسـد بـه خـود مدیـران. بنابرایـن اگـر 
می خواهیـد از دسـتاوردها و موفقیت هـای قبلی خود مغرور نشـوید 
یا دچار روزمرگی و سسـتی در کار نشـوید، حتمـا به خودتان نهیب 

بزنید.

توصیه هفتم: مدیر تک بعدی نباشید
بعضـی از مدیران صرفـا مدیرانی کاریزماتیک و پرنفوذ هسـتند، اما 
فاقـد کارآیـی و بهـره وری کافـی در کار هسـتند، درحالی که برخی 
دیگـر از مدیـران پربـازده و مولـد از فقدان قدرت تحلیـل یا نفوذ بر 
افرادشـان رنـج می برنـد. در دنیـای پرتکاپـو و مملو از رقابـت امروز 
لازم اسـت مدیـران و رهبـران از کلیه توانمندی هـا و پیش نیازهای 
مدیریتـی برخـوردار باشـند و اگـر چنیـن نیسـتند در راسـتای به 

دسـت آوردن آنهـا گام بردارند. 

هفت توصیه مدیریتی برتر
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کسب و کار

 نوسـان:بازاریابی ویروسـی نوعـی انتقال دهـان  به  دهان پیام توسـط 
افـراد اسـت کـه از ایـن طریـق برخـی از پیام هـای بازاریابـی مربـوط به 
شـرکت، برنـد و یـا محصـولات از طریـق ابزارهـای رسـانه ای عمومی در 

سـطح گسـترده ای بیـن عموم جامعه منتشـر می شـود.
اصطاح بازاریابی ویروسـی توسـط اسـتیو جوستون مؤسـس هات میل 
خلق شـد. او بازاریابی ویروسـی را این گونه تعریف می کند: "راهبردهایی 
بـرای تشـویق افراد اسـت تا یک پیـام بازاریابی به دیگران ارسـال کنند و 

پتانسـیلی برای رشـد ارائه و نفوذ پیام فراهم آورد."
از  بازاریابـی ویروسـی عبـارت اسـت  افـزود کـه  همچنیـن می تـوان 
تکنیک هـای بازاریابـی کـه بـه دنبـال اسـتفاده از فرصـت شـبکه های 
اجتماعـی بـرای افزایش تصاعدی در هوشـیاری نسـبت به برند اسـت و 

این کار از طریق فرآیندی ویروسـی شـبیه به آنچه در مورد یک بیماری 
مسـری اتفاق می افتـد روی می دهد. بازاریابی ویروسـی از طریق شـبکه 
اینترنـت بسـیار مفید عمل می کنـد و می تواند به تعداد بسـیار زیادی از 

افـراد به  سـرعت دسترسـی پیـدا کند. 
اگـر بازاریابـی را بتـوان بـه جنگ تشـبیه کـرد در ایـن صـورت می توان 
بازاریابـی ویروسـی را جنـگ میکروبـی نامیـد زیـرا افـکار بـه  سـرعت و 
سـهولت منتشـر می شـوند و تقریبـاً هیچ چیـز نمی تواند جلوی انتشـار 
آن هـا را بگیـرد و موضوعـات این نـوع از بازاریابی پس از پیمـودن مرزها 
در سرتاسـر دنیـا همه گیـر می شـوند و بـه نـاگاه می تـوان دیـد که همه 
مـردم در سرتاسـر دنیا در حال توجه و صحبـت کردن درباره ی موضوعی 

واحد هسـتند.

بازاریابی ویروسی

 محمدرضا ثقفی


